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Pro pouťníky

Plody stromu, který jsme 

sami zasadili chutnají jinak 

než ty nakoupené.

Jinak se cítíme v  milosrd-

ném stínu domu, když jsme jej 

postavili vlastníma rukama.

Cesta může být prostřed-

kem vedoucím k dosažení cíle 

i cílem samotným.

Můžeme jít po té vyšlapané 

a nebo se záměrně vydat skr-

ze trní do neznámých končin.

Můžeme se nechat vézt 

a  nebo můžeme vést někoho 

po té naší cestě. Můžeme

žasnout nad barevnými 

kulisami krajiny za oknem, 

obdivovat se hvězdné obloze, 

žasnout, žít.

A  nebo můžeme celou ži-

votní cestu prospat.

Inspirativní, nejen pouťový 

červen přeje

Lukáš Volánek

šéfredaktor
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VÍCE DĚTÍ DO BABICKÉ ŠKOLKY
Naše obec má budovu ma-

teřské školy v překrásném pro-

středí, kde ji naši předchůdci 

postavili v  padesátých letech, 

tehdy jako budovu vícetřídní 

základní školy s bytem pro uči-

tele. Později zde byla vícetřídní 

základní i  mateřská škola. Byt 

byl přebudován na kuchyň 

a  později výdejnu stravy pro 

žáky. Byl zaveden celodenní 

provoz mateřské školy a  zru-

šena škola základní. V součas-

nosti je budova po částečné 

rekonstrukci, při které byla 

provedena výměna oken a dve-

ří, zateplení budovy a nainsta-

lována nová topná soustava 

na ekologické palivo. Kapacita 

mateřské školy je 28 žáků, kteří 

mají k dispozici jídelnu, šatnu, 

hernu, odpočívárnu a tělocvič-

nu. Všechny tyto prostory jsou 

vytápěny a uklízeny.

Kapacita mateřské školy plně 

odpovídala potřebám babic-

kých občanů a  její vytíženost 

kolísala v  závislosti na demo-

grafi ckém vývoji, tedy podle 

silných a  slabých ročníků. Pa-

matuji i  léta, ve kterých obsa-

zena nebyla a nabízela se volná 

kapacita sousedním obcím. Po-

čet obyvatel naší obce vzrostl 

za posledních 10  let o  více jak 

200 obyvatel, tedy asi o  40% 

a do věku tří let začaly rovněž 

dorůstat silné ročníky. Proto 

už v  loňském roce poprvé do-

šlo k  tomu, že nebyly uspoko-

jeny všechny žádosti o  přijetí 

do mateřské školy a odhad pro 

letošní rok předpokládá opět 

vyšší požadavky, než je součas-

ná kapacita.

PŘEHLED USNESENÍ
ze 40. zasedání Zastupitelstva obce Babice u Rosic
konaného dne 5. 5. 2014 na OÚ v Babicích u Rosic

Zastupitelstvo obce Babice 

u Rosic

Schvaluje:
a)  smlouvu o  zajištění zpětné-

ho odběru a využití odpadů 

z  obalů č.  OS201420001883 

s  fi rmou EKO-KOM,  a.  s. 

a  Dodatek č.  1 ke Smlouvě 

o  zajištění zpětného odbě-

ru a využití odpadů z obalů 

s fi rmou EKO-KOM,

b)  smlouvu o  fi nanční spolu-

účasti na úhradě nákladů 

stavby „Babice – vodovodní 

řad lokalita Grunty“ se Svaz-

kem vodovodů a  kanalizací 

Ivančice,

c)  nájemní smlouvu na silniční 

stavbu I/23 most ev.č.  23-

055 s  Ředitelstvím silnic 

a dálnic ČR,

d)  TJ Sokol Babice fi nanční 

příspěvek ve výši 5 000 Kč 

na pořádání oslav „Babické 

pouti“,

e)  opravu místních komunikací 

včetně celoplošné opravy uli-

ce Hájíček a Zahrady v ceně 

do 350 000 Kč,

f)  rozpočtové opatření č. 4.

Bere na vědomí:
a)  informace starosty,

b)  připomínky a  podněty za-

stupitelů.
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Zastupitelstvo obce tuto si-

tuaci sledovalo a  zabývalo se 

jí. Vážnost situace zdůraznily 

i  maminky, které sepsaly na 

počátku letošního roku peti-

ci na obecní úřady v  Babicích 

a  Zastávce. Zajištění předškol-

ní výchovy a  umístění dětí do 

mateřské školy považuje naše 

zastupitelstvo za svoji priori-

tu. Vzhledem k  nárůstu počtu 

obyvatel se předpokládá trvalá 

potřeba více míst k  umístění 

dětí do předškolního zařízení. 

Zastupitelstvo rozhodlo o  za-

hájení prací na navýšení kapa-

city mateřské školy. V současné 

době je vypracován a  projed-

nán projekt, který umožňuje 

navýšení až na max. 52 dětí. 

Snažíme se udělat všechno 

proto, aby stavební práce byly 

provedeny přes prázdniny a na 

podzim bylo možno umístit 

větší počet dětí.

S  navýšením bude pocho-

pitelně nutné změnit i  organi-

zaci v  mateřské škole. Zvýšit 

počet učitelů a  změnit počet 

tříd. Každá podobná změna 

přináší pochopitelně problémy 

a krátkodobě naruší současnou 

pohodu a  téměř rodinnou at-

mosféru v  naší školce. Myslím 

však, že tato pohoda a  dobrá 

nálada se po krátkém čase zase 

vrátí a  v  krásném prostředí 

bude spokojeně a radostně trá-

vit své dětství více babických 

občánků. Bude tak smyslupl-

ně využita velká budova naší 

školy a  obec pomůže mladým 

rodinám a generaci nejmenších 

Babičáků.

Vladimír Blažejovský

starosta obce
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SLOVO STAROSTY
CO SE DĚJE U SOUSEDŮ

Vážení čtenáři, přiznám se, 

že jsem tentokrát marně hledal 

téma pro můj článek v červnové 

Rose. Ostatně na poslední chvíli 

jako vždycky. A přitom to nako-

nec bylo tak snadné! Stačilo na-

hlédnout do mého archivu, kde 

se kromě již zveřejněných člán-

ků nachází i  pár rozepsaných, 

většinou napsaných v  době 

mého nepříliš stabilního psy-

chického rozpoložení. V  těchto 

chvílích někdy sedám k počítači 

a to byste žasli, co všechno jsem 

schopen v rauši napsat. Uleví se 

mi, i  když články nejsou publi-

kovatelné. Najdou se však i člán-

ky vhodné ke zveřejnění, které 

jsem začal psát na základě udá-

lostí, které se odehrály v  Rosi-

cích nebo blízkém okolí. A mezi 

tuto skupinu patří i ten dnešní.

Sousedy máme podle toho, 

jaké si zasloužíme. Někdy i  ne-

zasloužíme. Bohužel. A  tak za-

tímco se sousední Zastávkou má 

naše město vztahy normální, ba 

spíše výborné, s Tetčicemi je to 

naopak. Tyto vzájemné antipa-

tie jsou následkem dlouholetého 

vměšování tetčického zastupi-

tele a  současně samozvaného 

šéfa občanského sdružení Voda 

z Tetčic Ing. Dvořáka do toxic-

kých záležitostí, pro něhož se té-

měř každé rozhodnutí úředníků 

MěÚ Rosice stává noční můrou, 

se kterou je nutno za každou 

cenu bojovat. Bohužel tomuto 

člověkovi podlehl starosta Tetčic 

Ambros a zcela pod jeho vlivem 

pak začala v podstatě škodit Ro-

sicím i jiným obcím a institucím 

obec Tetčice. Udělal jsem chybu, 

měl jsem správně napsat BÝVA-

LÝ starosta Ambros. V Tetčicích 

došlo počátkem dubna k „palá-

covému převratu“ a pan Ambros 

byl z  funkce starosty odvolán. 

1.  dubna! Myslel jsem, že je to 

aprílový vtip. Půl roku před ko-

munálními volbami? Tetčickým 

zastupitelům hodně dlouho tr-

valo, než se rozhodlo diletantské 

a  bezskrupulózní vedení obce 

obměnit. To vše pod tlakem 

části veřejnosti, která se již na 

hospodaření na tetčické radni-

ci nemohla dívat a  tak pomocí 

nově založeného občanského 

sdružení Pro Tetčice se pustila 

do odhalování nepravostí. A že 

jich bylo docela dost. Nebudu 

o  nich psát, vše si může každý 

najít na webových stránkách 

sdružení Pro Tetčice, částečně 

i ve starších Tetčických zpravo-

dajích. Chtěl bych tady veřejně 

poděkovat těmto několika sta-

tečným občanům Tetčic, kteří 

se rozhodli s neutěšenou situací 

konečně něco udělat. Zajímavé 

ale je, že odvolání starosty pro-

běhlo s  odřenýma ušima. Proti 

odvolání byli čtyři zastupitelé 

a pro jich bylo pět. Stačilo málo 

a  starosta starostoval dál. Jenže 

na stranu vzbouřenců se přidal, 

já se už nedivím ničemu, zastu-

pitel Ing. Dvořák. Ano ten, který 

bývalého starostu vrhl do větši-

ny průšvihů, který z  něj udělal 

v očích mých kolegů starostů ne-

svéprávnou fi gurku, který za něj 

psal proslulá odvolání, který mu 

celou dobu pochleboval, jak svůj 

úřad dělá dobře. Může něco lépe 

vyjádřit charakter tohoto člově-

ka? Snad jedině nějaká záhadná 

nemoc může mít za následek 

takové jednání. Nebo častá kon-

zumace červeného vína. Pančo-

vaného Fridexem.

Do vedení obce se tak dosta-

la zcela zaslouženě bývalá mís-

tostarostka. Však ve volbách 

posbírala před čtyřmi lety nej-

víc hlasů. Popřejme jí hodně sil 

a pevných nervů. Časem uvidí-

me, zda se něco změní, jak se 

bude se starostkou spolupraco-

vat. Zatím máme třeba hodně 

odlišný pohled na funkci pa-

nelové cesty, ale věřím, že naše 

město a  sousední obec k  sobě 

cestu zase najdou. Nejen pane-

lovou. O tom rozhodnou asi až 

podzimní komunální volby.

Mgr. Jaroslav Světlík

starosta
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VÝPIS Z USNESENÍ Č. 32/2014
ze zasedání Zastupitelstva města Rosice, konaného dne 24. 4. 2014

Zastupitelstvo města Rosice na 

svém zasedání dne 24.  4.  2014 

přijalo toto usnesení:

1. Schvaluje
a)  prodej pozemku parc. č. st. 

1764 v  k.ú. Rosice o  vý-

měře 25 m2 panu J. H., za 

celkovou cenu 37 500 Kč, 

včetně DPH. Cena bude 

splatná před podpisem 

smlouvy, zápis do Katast-

ru nemovitostí a  náklady 

na převod uhradí město 

(hlasování: pro 10, proti 1, 

zdržel se 1 – Ing. Pavlík),

b)  účelovou dotaci Občanské-

mu sdružení Kašpárkov, 

Rosice ve výši 30 000 Kč 

z položky rozpočtu zájmo-

vá sdružení a  sportovní 

oddíly – rezerva (hlasová-

ní: pro 10, proti 0, zdržel se 

1 – Ing. Pavlík),

c)  poskytnutí fi nančního pří-

spěvku ve výši 100 000 Kč 

Římskokatolické farnosti 

Rosice na rekonstrukci – 

přestavbu varhan ve farním 

kostele Sv.  Martina v  Rosi-

cích, město připraví návrh 

darovací smlouvy (hlasová-

ní: pro 9, proti 0, zdržel se 

2 – Mgr. Pexa, O. Světlík),

d)  zkrácenou verzi rozpočto-

vého opatření č.  3/2014 se 

změnami v řádcích:

 Příjmová část

  pol. 4116 – dotace – Úhra-

da nákladů na činnost 

odbor. lesního hospodáře 

(120 700 Kč)

  pol. 4121 – platby za měst-

skou policii - skutečnost

 Výdajová část

  pol. 1037 – úhrada nákla-

dů na čin. odbor. lesního 

hosp. – dotace (120 700 Kč)

  pol. 2212 – komunikace 

Pod Strání – navýšení na 

1 000 000 Kč

  pol. 6409 – rezerva (roz-

počtováno 2 502 300 Kč),

e)  přijetí daru – realizace Rá-

kosníčkova dětského hřiš-

tě v  hodnotě 1 488 484 Kč 

od společnosti Lidl Česká 

republika,  v.  o.  s. Nárožní 

1395/11, Praha 5 a  smlou-

vu o obstarání díla,

f)  obecně závaznou vyhláš-

ku města Rosice č.  1/2014 

o místním poplatku za uží-

vání veřejného prostran-

ství,

g)  dohodu o  spolupráci mezi 

ČR – HZS JMK a  městem 

Rosice o spolupráci na úse-

ku Požární ochrany a  In-

tegrovaného systému ve 

věci stavby nové požární 

stanice,

h)  uzavření smlouvy o  po-

skytnutí dotace z rozpočtu 

JMK č.  023601/14/OŠ na 

realizaci projektu Duhové 

dny – projekt resocializace 

ohrožených dětí,

i)  příspěvek Občanskému 

sdružení při Základní ško-

le Rosice ve výši 170 000 Kč 

s finančním vypořádáním.

2. Rozhodlo
a)  ve smyslu ustanovení § 84 

odst.  2 písm.  e) zákona 

č.  128/2000 Sb., o  obcích 

(obecní zřízení), v  pozděj-

ším znění, o  změně zakla-

datelské listiny společnosti 

Správa budov Rosice, s. r. o., 

tak, jak je uvedeno v přilo-

žené zakladatelské listině 

a o jejím přizpůsobení plat-

ným právním předpisům 

ve smyslu ustanovení § 77 

odst.  5 zákona č.  90/2012 

Sb., o  obchodních společ-

nostech a  družstvech (zá-

kon o  obchodních korpo-

racích).

3. Bere na vědomí
a)  zprávu o  činnosti rady 

č. 87/2014-91/2014,

b)  zprávu Kontrolního výboru,

c)  zprávu Finančního výboru,

d)  rozpočtové opatření č. 2/2014.

4. Zvolilo
a)  na základě návrhu Okresní-

ho soudu Brno-venkov pana 

Bc.  P.  Ž. a  paní M. Z. jako 

přísedící k  Okresnímu sou-

du Brno-venkov na období 

2014–2018.

5. Mění
a)  usnesení č.  15/2008 ze dne 

28.  2.  2008, bod 3, písm.  a) 
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tak, že ke stanoveným pro-

dejním cenám pozemku 

bude připočítána DPH dle 

platných předpisů a náklady 

spojené s pořízením oddělo-

vacího geometrického plánu.

Mgr. Jaroslav Světlík

starosta

Milan Král

Ing. Pavel Pavlík

Ing. Karel Prokeš

návrhová komise

Přítomní zastupitelé:

Ing. Brim, Ing. Klíma, p. Král, Ing. Pavlík, 

Mgr. Pexa, JUDr. Polák, Ing. Prokeš, 

Mgr. Světlík, p. O. Světlík, Ing. Trávníček, 

Ing. Švihálek

Omluvení zastupitelé:

Mgr. Bartoš, pí Burešová, MUDr. Dolíhal, 

MUDr. Faitová, pí Prokešová, DiS., 

p. Volánek
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VÝPIS USNESENÍ RADY MĚSTA 
ROSICE Č. 92/2014
konané dne 28. 4. 2014 v 15.00 hodin na MěÚ Rosice

Rada města Rosice na svém jed-

nání dne 28. 4. 2014 přijala toto 

usnesení:

1.  Rada města Rosice ve 
funkci jediného 
společníka

a)  rozhodla dle ustanove-

ní § 102 odst.  2 písm.  c) 

zákona č.  128/2000 Sb., 

o  obcích (obecní zřízení) 

a  v  souladu s  ustanove-

ním § 12 odst.  1 zákona 

o  obchodních společnos-

tech a  družstvech (zákon 

o  obchodních korpora-

cích) jako jediný společník 

společnosti Správa budov 

Rosice,  s.  r.  o. o  změně 

zakladatelské listiny této 

společnosti ve znění, 

schváleném Zastupitel-

stvem města Rosice dne 

24.  4.  2014, kterým se lis-

tina přizpůsobuje platným 

právním předpisům,

b)  schvaluje dle ustanovení 

§ 102 odst. 2 písm. c) záko-

na č. 128/2000 Sb., o obcích 

(obecní zřízení) a  v  soula-

du s ustanovením § 12odst. 

1 a ust. § 59 odst. 2 zákona 

o  obchodních společnos-

tech a  družstvech (zákon 

o  obchodních korpora-

cích) jako jediný společník 

společnosti Správa budov 

Rosice,  s.  r.  o. smlouvu 

o  výkonu funkce jednatele 

a odměnu jednatele,

c)  pověřuje starostu města 

Rosice Mgr. Jaroslava Svět-

líka, aby se jako zástupce 

města Rosice zúčastnil se-

psání změny zakladatelské 

listiny společnosti Správa 

budov Rosice,  s.  r.  o. ve 

formě notářského zápisu 

a  aby ve věci podepsal za 

město Rosice příslušné lis-

tiny.

2. Bere na vědomí
a)  ve funkci jediného společní-

ka zprávu o činnosti Správy 

budov Rosice,  s.  r.  o. za rok 

2013,

b)  vzdání se funkce ředitel-

ky Střediska volného času, 

vzniklého na základě jmeno-

vání radou,

c)  výroční zprávu o  hospoda-

ření příspěvkové organizace 

Mateřská škola Zámecká Ro-

sice za rok 2013 a hodnocení 

školy 2013/2014,

d)  výroční zprávu o  hospoda-

ření příspěvkové organizace 

Mateřská škola Husova čtvrť 

Rosice za rok 2013 a  údaje 

o  mateřské škole za školní 

rok 2012/2013 – pracoviště 
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MŠ Husova čtvrť a pracovi-

ště MŠ Smetanova,

e)  výroční zprávu o  hospoda-

ření příspěvkové organiza-

ce Základní škola Rosice za 

rok 2013 a  výroční zprávu 

o činnosti školy za školní rok 

2012/2013,

f)  zápis z 16. schůze komise pro 

životní prostředí.

3. Schvaluje
a)  ve funkci valné hromady roč-

ní účetní závěrku za rok 2013 

Správy budov Rosice, s. r. o., 

účetní ztráta 362 226,02 Kč,

b)  schvaluje pracovní plán 

rady města Rosice na období 

II. pololetí 2014,

c)  uzavření smlouvy o poskyto-

vání služeb ve výši 70 180 Kč 

vč. DPH, jejímž předmětem 

je zpracování dokumentace 

pro komplexní administraci 

dotačního řízení výzvy č. 22 

IOP s dodavatelem EUNICE 

CONSULTING, a. s., se síd-

lem Belgická 642/15, 120 00 

Praha 2, IČ 27073301,

d)  výběr dodavatele veřejné 

zakázky malého rozsahu 

„Rosice, BD Kaštanová 

1167–1168 a  1169–1170, Za-

teplení a  výměna balko-

nů“ v  souladu se zprávou 

o  posouzení a  hodnocení 

nabídek ze dne 22.  4.  2014. 

Vybraným dodavatelem je 

Ing.  Zdeněk Buček, se síd-

lem Ulička 832/14, 623  00 

Brno, IČ 13418882,

e)  seznam příkazců opera-

cí pro rozpočtové opatření 

č. 3/2014,

f)  zařazení kastelána Správy 

zámku Rosice do vyšší plato-

vé třídy v návaznosti na ote-

vření třetí návštěvnické trasy 

(muzeum hraček).

4. Ukládá
a) tajemníkovi městského úřa-

du prověřit možnost zrušení 

pracovního místa právníka 

změnou organizačního řádu 

a  zajištění právních služeb ex-

terně na základě smluvního 

vztahu.

5. Souhlasí
a)  s  uzavřením smlouvy 

o  umožnění přístupu mezi 

městem Rosice, Palacké-

ho nám. 13, 665  01 Ro-

sice a  společností Th er-

mona,  spol.  s  r.  o., Stará 

osada 258, 664 84 Zastávka, 

předmětem je umožnění 

přístupu města Rosice ke 

stavbě č. p. 75, přes pozem-

ky společnosti Th ermo-

na, spol. s r. o.,

b)  s  uzavřením smlouvy 

o  smlouvě budoucí o  pře-

vodu majetku mezi městem 

Rosice, Palackého nám.  13, 

665 01 Rosice a  fi rmou PE-

NAM,  a.  s., Cejl 504/38, 

602  00 Brno, Zábrdovice, 

předmětem je převod ma-

jetku do vlastnictví města 

Rosice „SO 10 kanalizace 

splašková, SO 09 kanalizace 

dešťová“,

c)  se zajištěním provozu ko-

telny v  budově Tyršova  75, 

Rosice prostřednictvím spo-

lečnosti Správa budov Rosi-

ce,  s.  r.  o. a  schvaluje návrh 

smlouvy o  zajištění provozu 

kotelny dle přílohy,

d)  se zajištěním provozu služby 

ZmapujTo.cz a schvaluje ná-

vrh seznamu osob, odpověd-

ných za jednotlivé oblasti dle 

přílohy,

e)  s uzavřením smlouvy o zří-

zení věcného břemene mezi 

městem Rosice, Palacké-

ho nám. 13, 665 01 Rosi-

ce a  E.  N Distribuce,  a.  s., 

F.  A.  Gerstnera 2151/6, 

370 49 České Budějovice, je-

jímž předmětem je umístění 

distribuční soustavy – nad-

zemní vedení VN, sloupová 

trafostanice a  kabelové ve-

dení NN na pozemku měs-

ta p.  č.  5319 v  k. ú. Rosice, 

akce „Rosice, Litostrovská, 

p.  VN, TS, kab. NN,VAS“. 

Jednorázová úhrada činí 

Kč 5 500 Kč bez DPH.

7. Uděluje
a)  výjimku z  ustanovení čl.  4, 

odst.  1, vyhlášky č.  9/2005 

o  pořádání veřejných pro-

dukcí a  souhlasí s  pořádá-

ním kulturní akce „Hradby 

Samoty“, konané ve dnech 

4.  7.–5.  7.  2014 na zámku 

v  Rosicích dle požadavku 

pořadatele do 6. hodiny ran-

ní následujícího dne.

Mgr. Jaroslav Světlík

starosta

Ing. Petr Klíma

Ing. František Brim

ověřovatelé
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VÝPIS USNESENÍ RADY MĚSTA 
ROSICE Č. 93/2014
konané dne 12. 5. 2014 v 15.00 hodin na MěÚ Rosice

Rada města Rosice na svém jed-

nání dne 12. 5. 2014 přijala toto 

usnesení:

1. Bere na vědomí
a)  zprávu o  činnosti odboru 

správy majetku za rok 2013,

b)  zprávu o činnosti ekonomic-

kého odboru za rok 2013.

2. Schvaluje
a)  rozpočtový harmonogram 

na tvorbu rozpočtu roku 

2015,

b)  seznam příkazců operací pro 

ekonomickou činnost města 

– náklady.

3. Nařizuje
a)  dle § 28, odst. 6, písm. b) zák. 

č. 250/2000 Sb., o  rozpočto-

vých pravidlech územních 

rozpočtů odvod z odpisů do 

rozpočtu města v  roce 2014 

ve výši 50% dle předložené-

ho návrhu.

4. Uděluje
a)  souhlas s  uzavřením smluv 

na pronájem nebytových 

prostor v  budově Kaštanová 

1223, Rosice, Penzion pro 

důchodce Rosice, dle přilo-

ženého seznamu.

5. Souhlasí
a)  s uzavřením smlouvy o zří-

zení věcného břemene mezi 

městem Rosice, Palacké-

ho nám. 13, 665 01 Rosice 

a  E.  ON Distribuce,  a.  s., 

F.  A.  Gerstnera 2151/6, 

370  49 České Budějovice, 

jejímž předmětem je umís-

tění distribuční soustavy 

nového zemního kabelo-

vého vedení NN na po-

zemcích města p. č. 2487/1 

a 3488/1 v k. ú. Rosice, akce 

„Rosice–Úvoz 742, Sedlák: 

NN rek. příp.“, jednorázo-

vá úhrada činí 1 000 Kč bez 

DPH, po zapracování při-

pomínek OEK,

b)  s uzavřením Smlouvy o po-

skytnutí dotace z  rozpočtu 

Jihomoravského kraje mezi 

Jihomoravským krajem, 

Žerotínovo nám. 3/5, 601 82 

Brno, Kulturním informač-

ním centrem, p. o., Palacké-

ho nám.  45, 665 01 Rosice 

a městem Rosice, Palackého 

nám.  13, 665  01 Rosice, je-

jímž předmětem je poskyt-

nutí účelové neinvestiční 

fi nanční podpory z rozpoč-

tu poskytovatele ve formě 

dotace ve výši 60 000 Kč na 

realizaci projektu „Podpora 

turistických informačních 

center v roce 2014“.

6. Doporučuje
a) schválit zastupitelstvu 

města účelovou dotaci ve výši 

5 000 Kč pro FC Slovan Rosi-

ce na uspořádání Fotbalového 

dne pro děti Základní ško-

ly Rosice z  položky zájmová 

sdružení a  sportovní oddíly 

– rezerva.

7. Vyhlašuje
a)  konkurzní řízení na obsaze-

ní funkce ředitele příspěv-

kové organizace Středisko 

volného času Rosice.

8. Určuje
a)  na základě schválené Do-

hody o spolupráci mezi ČR 

– Hasičským záchranným 

sborem Jihomoravského 

kraje a městem Rosice jako 

koordinátora spolupráce 

Bc. Josefa Humpolíčka.

Mgr. Jaroslav Světlík

starosta

Ing. Petr Klíma

Ing. František Brim

ověřovatelé
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KONKURZ
na pracovní místo ředitele/ky příspěvkové organizace
Středisko volného času, Rosice, okres Brno–venkov

Rada Města Rosice ve smyslu 

§ 166 odst. 2 zákona č. 561/2004 

Sb., o předškolním, základním, 

středním, vyšším odborném 

a jiném vzdělávání (školský zá-

kon), v platném znění vyhlašuje 

KONKURZ na pracovní místo 

ředitele/ky příspěvkové orga-

nizace Středisko volného času, 

Rosice, okres Brno–venkov.

Požadavky:
1.  předpoklady a odborná kva-

lifi kace pro pracovní místo 

ředitele školy podle zákona 

č. 563/2004 Sb., o pedagogic-

kých pracovnících a o změně 

některých zákonů, v platném 

znění,

2.  znalost školské problematiky 

a předpisů,

3.  organizační a  řídící schop-

nosti.

K přihlášce přiložte:
1.  úředně ověřené kopie do-

kladů o dosaženém vzdělání 

(diplom včetně vysvědčení 

o  státní závěrečné zkoušce 

a případně doklady o dalším 

vzdělání),

2.  doklad o průběhu zaměstná-

ní a délce pedagogické praxe 

včetně uvedení funkčního 

zařazení (např.  pracovní 

smlouvy, potvrzení zaměst-

navatelů atd.),

3.  strukturovaný profesní živo-

topis,

4.  písemnou koncepci rozvoje 

příspěvkové organizace SVČ 

v rozsahu max. 5 stran stro-

jopisu,

5.  výpis z  evidence Rejstříku 

trestů (ne starší 3  měsíců) 

nebo doklad o jeho vyžádání,

6.  čestné prohlášení podle § 4 

odst.  3 zákona č.  451/1991 

Sb., kterým se stanoví ně-

které další předpoklady pro 

výkon některých funkcí ve 

státních orgánech a  organi-

zacích České a Slovenské Fe-

derativní Republiky, České 

republiky a Slovenské repub-

liky, v platném znění, (nedo-

kládají uchazeči narození po 

1. prosinci 1971),

7.  originál lékařského potvrze-

ní o  zdravotní způsobilosti 

pro pracovní místo ředitele/

ky (ne starší 3 měsíců),

8.  písemný souhlas se zpraco-

váním osobních údajů pro 

účely tohoto konkurzního 

řízení ve smyslu zákona 

č.  101/2000 Sb., o  ochraně 

osobních údajů, v  platném 

znění.

Předpokládaný nástup na pracovní místo ředitele: 1. 9. 2014

Obálku označte slovy: Konkurz-neotvírat

Přihlášky s uvedenými doklady zašlete do 30. 6. 2014

na adresu: Městský úřad Rosice, Palackého nám. 13, 66501 Rosice

Mgr. Jaroslav Světlík

starosta
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NALEZENÉ VĚCI
NA ÚZEMÍ MĚSTA ROSICE:
Bližší informace poskytne odbor vnitřní správy MěÚ Rosice na tel. č.  546 492 111, 

osobně lze kontaktovat podatelnu úřadu, budova zámku, Žerotínovo nám. 1.

Datum nálezu: Nalezené věci: Místo nálezu

18. 11. 2013 sim karta na ulici Kaštanová

25. 11. 2013 dioptrické brýle na parkovišti u zámku

26. 11. 2013 svazek klíčů u hřbitova

30. 11. 2013 mobilní telefon v zámeckém parku

7. 1. 2014 náramek z bílého kovu u autobus. zast. na ul. Husova

28. 1. 2014 3 hodinky na ulici Na Štěpnici

4. 2. 2014 svazek klíčů u garáží na ulici Tetčická

7. 2. 2014 klíč od automobilu na parkovišti před Rahnovým domem

13. 2. 2014 svazek klíčů u zámku

1. 4. 2014 svazek klíčů na ulici Brněnská

17. 4. 2014 svazek klíčů na Komenského náměstí

25. 4. 2014 svazek klíčů na železničním přejezdu

28. 4. 2014 náramek z bílého kovu u zámku

29. 4. 2014 klíč na křížové cestě u kaple Nejsvětější Trojice

CHOVATELSKÁ PŘEHLÍDKA
LOVECKÝCH TROFEJÍ „ROSICKA“

V  tomto roce se hodnotitel-

ská přehlídka trofejí spárkaté 

zvěře ulovené v honitbách v ob-

vodu působnosti obce s rozšíře-

nou působnosti Rosice v mysli-

veckém roce 2013-2014 konala 

ve společenském sále kultur-

ního domu v  Zastávce. Byl to 

již její 8. samostatný ročník. 

Zahájena byla pro laickou i od-

bornou veřejnost s  odkazem 

na historii i  současný význam 

myslivosti po zaznění slavnost-

ních tónů mysliveckých fanfár. 

Přehlídka se konala za pod-

pory hlavního partnera akce 

– podniku Lesy České repub-

liky,  s.  p., města Rosice, obce 

Zastávky i  za přispění dalších 

příznivců myslivosti z řad pod-

nikatelů, společnosti SLÁMA 

MILAN, W.A.K.,  spol.  s  r.  o., 

GenAgro Říčany, a.  s., Caliber 

Cars, s. r. o. a mnoha jednotliců.

Honitby ORP Rosice se roz-

prostírají na ploše 16 137 ha zá-

padně od Brna, částečně v Bos-

kovické brázdě i na zdvihajícím 

se východním úpatí Českomo-

ravské vrchoviny. Hospodaření 

v  honitbách je komplikováno 

novou výstavbou v  obcích, jen 

od roku 2012 ubylo 43 ha ho-

nebních pozemků, a  také vy-

sokou návštěvností obyvateli 

z  blízké brněnské aglomerace. 

Výsledky chovatelského sna-

žení jsou poměrně zásadně 

ovlivněny úhyny zvěře zapří-
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činěné především jejími střety 

s  dopravními prostředky a  to 

jak na územím ORP procháze-

jící dálnici D1, tak i na husté síti 

komunikací různé kategorie 

a  také na železnici. Nejnepříz-

nivější je situace u zvěře srnčí, 

kdy v daném mysliveckém roku 

na 241 ulovených kusů připad-

lo 87 ks uhynulých, z  toho ce-

lých 76 ks vlivem střetů s  do-

pravními prostředky.

Přesto bylo z  19 honiteb 

hodnoceno celkem 131 trofejí, 

z  toho 8 ks jeleních, 5 ks muf-

loních a  118 ks srnčích. Žádná 

z  předložených trofejí nedosa-

hovala medailových bodových 

hodnot, přesto se mnohdy jed-

nalo o trofeje hodné pozornosti 

svou jedinečností.

Zapojení žáků základních 

škol ze Zastávky a Rosic se sta-

lo již tradicí. Základní škola 

Rosice vystavovala obrázkové 

pásmo na téma „příroda oči-

ma fotografa“ a  žáci Základní 

školy v Zastávce připravili čer-

nobílé výkresy na téma „zvířata 

v naší přírodě“. Výtvarné práce 

návštěvníky přehlídky přímo 

nadchly svou propracovaností 

a  nápaditostí. V  průběhu pá-

tečního dopoledne byla pro 

žáky připravena pracovníkem 

podniku Lesy ČR, s. p., LS Ná-

měšť nad Oslavou, lesním 

pedagogem panem Milanem 

Šalplachtou, poutavá přednáš-

ka o  lese a  jeho významném 

přínosu pro život lidí a  zvířat. 

Žáci ZŠ Zastávka zase připravi-

li obrázkovou soutěž v  pozná-

vání zvířat. Nejlepší soutěžící 

byli pořadatelem, díky Lesům 

ČR, s. p. a dalších sponzorům, 

odměněni zajímavými cenami. 

Také letos byla lákadlem pro 

všechny věkové kategorie ná-

vštěvníků možnost vyzkoušení 

si střelby na asfaltové terče, či 

zažití závanu vzrušení z lovu na 

kachny, jeleny, daňky, divočáky 

nebo i medvědy na instalované 

laserové střelnici zapůjčené 

společností NOMEX, s. r. o.

Hloučky živě diskutují-

cích myslivců, přátel a  kolegů, 

mnohdy doprovázené dětmi 

či vnoučaty, o  uplynulé lovec-

ké sezóně nebo o  vystavených 

výtvarných pracích a  také ra-

dost ze zásahů na střelnici byly 

pořadatelům jasným důkazem 

o úspěšnosti letošního ročníku 

chovatelské přehlídky, neboť 

o spokojenost, poučení a radost 

ze společného setkání a zážitků 

všech generací šlo při pořádání 

přehlídky především.

 Ing. Miroslav Malimánek

odbor životního prostředí

Foto: Ing. Miroslav Malimánek
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SPOLEČENSKÁ KRONIKA
MĚSTA ROSICE Dne 28. května uplynulo 6 let, co nás 

navždy opustil 

pan Lambert Bartoněk (*1936)

Vzpomíná bratr Miloslav s rodinou.

Dne 13. května 2014 by se dožil 90 roků náš 

milovaný tatínek, tchán, dědeček, praděde-

ček, prapradědeček 

pan František Havlíček

z Rosic u Brna. Kdo jste ho znali, vzpomeň-

te s námi.

Děkují dcery Jindra, Jarmila, Blanka a syn 

František s rodinami.

Dne 23. června a 6. července to bude rok, co 

nás navždy opustili drazí rodiče, prarodiče, 

paní Marta a pan Jan Kroupovi.

S láskou a vděčností stále vzpomíná dcera 

Lenka s rodinou.

Kdo jste je znali, vzpomeňte prosím s námi.

Na dlouhou cestu šel jsi 

sám, jen dveře vzpomínek 

jsi nechal dokořán.

Sami jdeme cestou bolesti 

a žalu, která nás vede za 

Tebou ke hřbitovu.

Nic víc Ti nemůžeme dát,

jen kytičku na hrob, 

pomodlit, rozžehnout svíčku a vzpomínat.

Dne 5. června 2014 vzpomeneme 5. smutné 

výročí, co nás navždy opustil

pan František Urban

S láskou a úctou vzpomínají manželka, děti 

a vnoučata.

Dne 30. 6. by se dožil 100 let 

pan Richard Lacina. 

Kdo jste ho znali a měli rádi, vzpomeňte 

s námi. Vzpomíná dcera Marie s rodinou.

Děkujeme všem přátelům, známým 

a kamarádům, kteří se přišli naposledy 

rozloučit 

s panem Václavem Musilem. 

Za projevenou soustrast a květinové dary 

děkuje manželka a děti s rodinami.
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Dne 1. srpna 2014 by se dožila 108 let naše 

maminka a babička 

paní Růžena Valoušková,

uplyne 29 let, co navždy odešla. Čas se 

nevrátí, ale vzpomínky zůstanou. Vzpomí-

nají dcery Zdeňka a Božena a vnuci, kteří ji 

měli rádi, Stanislav a Roman s rodinami. OMLUVA
Redakce se omlouvá paní Jandové 

a panu Bartoňkovi za chyby v inzerátech 

uveřejněných v květnové Rose
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§
Odpověď:

Soud je povinen při rozho-

dování o svěření dítěte do péče 

po rozvodu rodičů poskytnout 

i dítěti informace, aby si mohlo 

vytvořit vlastní názor, u  koho 

z rodičů chce po rozvodu jejich 

manželství bydlet. Od 12  let 

pak soud musí přihlížet k  ná-

zoru dítěte, s  kým chce žít. 

Názor dítěte může zjišťovat 

i  u  mladšího dítěte. To platí 

i  v  případě řízení o  osvojení. 

Rodiče se musí shodnout na 

věcech, které se přímo dotý-

kají dítěte. Jeden z  rodičů tak 

nemůže svévolně měnit napří-

klad školu, když s  tím druhý 

rodič nesouhlasí. Pokud se 

rodiče neshodnou, rozhodne 

o  dalším osudu dítěte soud. 

Samostatně se dítě může roz-

hodnout o  tom, s  kým chce 

po rozvodu rodičů žít, od 

14  let. Od tohoto věku musí 

být brán zřetel na vůli dítěte 

a dítě se tak může rozhodnout 

např. i o operačních zákrocích 

nebo piercingu. Zákrok ale ne-

smí zanechat trvalé následky 

na jeho těle. Z  uvedeného vy-

plývá, že pokud váš syn odmítá 

střídavou péči, soud bude na 

jeho názor brát ohled.

JUDr. Petronela Sojková

advokátka

Brněnská 555, Rosice

Tel.: 546 413 003

judrsojkova@gmail.com

PRÁVNICKÁ PORADNA
Dotaz:

Jsem v rozvodovém řízení a nemůžu se s manželem domluvit 

na svěření syna, kterému je 10 let. Manžel navrhuje střídavou 

péči, ale já s tím nesouhlasím, protože se chce s přítelkyní od-

stěhovat do Prahy. Syn náš rozvod těžce nese a chtěl by zůstat 

u mě a bydlet v rodinném domě spolu s mými rodiči. K manže-

lovi má negativní vztah, neboť byl často svědkem našich hádek, 

proto s otcem nechce chodit na procházky ani s ním nechce zů-

stávat sám a už vůbec nechceme ani on ani já, aby měnil školu. 

Slyšela jsem, že soud bere do úvahy i názor dítěte. Je to pravda?

Jaroslava K., Ivančice
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UKLÍZELI JSME PARK
Každé jaro s příchodem tep-

lejšího počasí v  době, kdy se 

příroda probouzí, nastává čas 

velkého úklidu po zimě. Uklí-

zí se doma, na zahrádkách, 

čistí se komunikace. Chceme, 

aby bylo vše okolo nás pěkné 

a  my se z  toho mohli těšit. 

Jsou však místa, na která se 

jaksi nedostává, nehezká zá-

koutí, která jakoby nikomu 

nepatřila, i  když víme, že vše 

má někde majitele. Bohužel 

se stále najdou lidé, kteří za-

pomínají, že co do přírody 

donesou, měli by také odnést. 

(plastové lahve, střepy, papíry, 

nedopalky cigaret apod.) A to 

nemluvím o těch, co si příro-

du pletou se sběrným dvorem 

a  vynášejí tam vše, co doma 

nepotřebují.

Proto se vždy na jaře po celé 

republice organizují akce, kte-

ré mají za cíl zlepšit prostředí, 

ve kterém žijeme, a zapojit co 

nejvíc lidí do společné práce, 

která přispěje dobré věci. (Na 

západ od našich hranic se ta-

kovéto sousedskaé komunitní 

aktivity dějí běžně) Bohužel 

u nás byla brigáda za minulé-

ho režimu tak zprofanovaným 

pojmem, že výhrady a nechuť 

přetrvávají, ba mnozí se osy-

pou. Najdou se ale tací, kteří 

v  těchto aktivitách vidí smysl 

a přijdou pomoci.

Komise pro životní prostře-

dí pořádá takovou „brigádu“ 

každý rok ke Dni Země. Le-

tos jsme si dali za cíl vyčistit 

a  uklidit místa v  zámeckém 

parku, která kdysi sloužila 

k  odpočinku, zábavě, a  do-

konce i  k  vyučování – mnozí 

pamětníci jistě vzpomenou na 

hodiny kreslení či přírodopisu 

v  amfi teatru tzv.  „Žerotínovy 

letni školy“. A  ti ještě starší 

na letní taneční zábavy či di-

vadelní představení na pro-

stranství velkého hřiště. Chtě-

li jsme tato místa zbavit všeho 

nepořádku a Žerotínovu školu 

aspoň trochu přiblížit původ-

nímu stavu.

A  tak jsme se sešli 26.  4. 

v  9  hod. před zámkem, bylo 

nás i s dětmi 25, a pustili se do 

práce.

Vysekaly se náletové dřeviny 

a vyčistily kamenné stupně let-

ní školy. Na velkém hřišti bylo 

shrabáno staré listí proložené 

spoustou střepů. Pánové vyčis-

tili také velkou plochu u školní 

zahrady od náletových dře-

vin, tak, aby bylo možno ko-
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Foto: Miloš Dvořák
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lem plotu uklízet. Počasí nám 

přálo a užili jsme si příjemnou 

a  pohodovou atmosféru, kte-

rou v závěru zpestřilo opékání 

špekáčků. Všichni jsme měli 

radost z  toho, jak tato místa 

prokoukla. Doufáme, že tímto 

to neskončí a  dojde i  k  opra-

vám kamenných stupňů v ma-

lém amfi teátru a také, že si pře-

devším ti mladší uvědomí, že 

park není smetiště a  budou se 

zde chovat jako slušní lidé. Pak 

snad bude možné v parku opět 

umístit lavičky k pěknému po-

sezení v krásné přírodě a my se 

nebudeme před návštěvníky 

našeho města stydět.

Všem, kteří přišli, velice 

děkuji a vážím si jejich dobro-

volné práce. Děkuji také panu 

Volánkovi a  paní Králové za 

pomoc při organizaci. Velké 

dík patří též panu Kolčavovi 

a panu Koevovi, kteří vyčistili 

prostranství kolem školní za-

hrady. Doufám za komisi i za 

sebe, že naše práce nebyla zby-

tečná a  že stav parku se bude 

nadále už jen zlepšovat.

Jaroslava Burešová

Komise pro životní prostředí

Výuka v Žerotínově školev zámeckém parku, archiv Jaroslavy Burešové

Fotografi e z roku 1959 zachycuje výuku v tzv. Žerotínově škole, která byla k těmto 
účelům využívána a zároveň udržována do první poloviny 60. let.

Foto: Miloš Dvořák

19ROSA 6/2014



z 
v

a
ši

ch
 d

o
p

is
ů

BESÍDKA PRO MAMINKY
ANEB JAK JSME SI V PAMPELIŠCE 
VŠICHNI SPOLEČNĚ UŽILI

Začalo to loni v  září, kdy se 

nás rodičů zeptaly paní uči-

telky na třídní schůzce třídy 

Broučků, zda bychom si chtěly 

připravit něco společně s  dět-

mi, třeba besídku ke Dni matek. 

Rodičům to přišlo vtipné, ale 

většina na to asi zapomněla, tak 

nás paní učitelky znovu oslovi-

ly začátkem března a zeptaly se 

postupně všech rodičů, zda by 

si chtěli nachystat se svými dět-

mi doma krátký společný pro-

gram, který proběhne kromě 

toho klasického školkového vy-

stoupení v podobě pásma bás-

niček a písniček pro maminky. 

Chystání vlastního programu 

bylo dobrovolné a záviselo pou-

ze na dobré vůli a troše volného 

času k nacvičení a na špetce od-

vahy k vystupování.

Jak se akce blížila, nervozita 

stoupala, ale třeba v naší rodině 

jsem byla nervózní hlavně já, 

děti zůstávaly klidné. A  tak se 

přiblížil den D, hodina H a vše 

se nakonec podařilo náramně. 

Letos všichni zúčastnění dobře 

viděli, protože jsme byli všichni 

v  jedné místnosti - účinkující 

i  diváci, všichni jsme se dobře 

vešli a užili si to. Děti nejdříve 

zazpívaly a zarecitovaly všech-

ny společně a  potom už na 

jeviště vsoupilo kouzelnické 

duo v  podobě Vašíka Dobšíka 

s  tatínkem a překvapovalo nás 

svými úžasnými i  legračními 

kouzly. Hned po nich na par-

ket vtrhlo taneční trio holek 

Franzových včetně mamin-

ky a  vystřídal je náš hudebně 

cvičební kočičí klan Dolejšů, 

nás vystřídali tygřík s  mámou 

tygřicí v podání Terezky Huta-

řové a  její maminky a po nich 

další odvážlivci, kteří recito-

vali tančili a  zpívali. Nebyli to 

sice všichni, ale myslím že tito 

první odvážlivci dodali odva-

hu ostatním do příštího roku, 

a  tak myslím, že za rok nás 

bude vystupovat ještě víc.

Na závěr děti předaly svoje 

výrobky pro maminky k jejich 

svátku a všichni jsme si společ-

ně zatleskali. Bylo to báječné 

odpoledne, které si užili nejen 

dospělí, ale i  děti, protože ne-

byly na pódiu při vystupování 

samy, ale odvahu jim vedle nich 

dodávaly jejich mámy nebo tá-

tové. Tímto chci také poděko-

vat paním učitelkám z Broučků 

za výborný nápad a  dětem za 

krásné představení, díky, moc 

se nám to líbilo.

Vlaďka Dolejšová s rodinou

POZVÁNKA
Přijměte pozvání na oslavy 95. výročí zahájení poskytování sociálních služeb v Zámečku ve 

Střelecích u Brna, které se budou konat pod záštitou hejtmana Jihomoravského kraje JUDr. Mi-

chala Haška dne 7. června 2014 od 10.15 do 17.15 hod. 

V areálu zařízení Tetčická 311/69, Střelice u Brna.
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VZPOMÍNKY
NA DĚTSTVÍ

Když chodím na hřbitov, tak 

vzpomínám. Silné jsou zážitky 

z druhé světové války.

Vzpomínám na německého 

vojáka, jmenoval se Alois Rie-

dl. Krátce bydlel u nás v dom-

ku. Hovořil jen německy. Rodi-

čům to nevadilo, protože jako 

drtivá většina lidí jejich genera-

ce němčinu ovládali. Alois byl 

mladý a  ohleduplný a  vášnivě 

miloval kopanou. Po každém 

utkání se vracel do podkrov-

ního bytu společensky unaven. 

V  těchto stavech nebyl úplně 

příčetný a sprostě nadával vel-

kému vůdci. Když odcházel 

na frontu, poděkoval nám za 

ubytování a vzájemné korektní 

vztahy. Z fronty nám pak poslal 

několik dopisů. V  tom posled-

ním, poslaném z  Jugoslávie, 

líčil že v  noci nespí, protože 

tamní partyzáni využívají tmy 

a  podřezávají německé vojáky 

ve spánku. Na Aloise zůstala 

jen vzpomínka.

Dalším zážitkem byl boj 

o  naše město. Pod domem ve 

velkém sklepě se schovalo ně-

kolik rodin. Vchod do sklepa 

střežil ruský voják jménem 

Saša. Pamatuji si, jak seděl se 

samopalem na klíně a  byl ob-

divuhodně klidný, když kolem 

ustupovala německá armáda. 

Také na Sašu mi zůstala jen 

vzpomínka.

Po osvobození v  našem 

městě stále ještě umírali lidé. 

Jedním z  nich byl i  Zdeněk 

Kučírek, kterého nešťastnou 

náhodou zasáhla střela, když 

vyšel na dvorek. Na Zdeňka zů-

stala jen vzpomínka a  pomní-

ček na hřbitově.

Vzpomínky zaváté

vrací se zpět.

Na hroby válečné

pokládám květ

Antonín Růžička

„VESELKA“
MILANA VESELÉHO

Když jsem v roce 1961 začal 

chodit do rosické lidové školy 

umění do třídy žesťových ná-

strojů pana učitele Bohuslava 

Konečného, mým spolužákem 

byl Milan Veselý, který se zde 

učil na trubku. Hru na trubku 

pak studoval i  na brněnské 

konzervatoři.

Život ho zavál až do dale-

kých Žlutic na Karlovarsku, 

kde se stal ředitelem zdejší 

ZUŠ. Mimo to řídil Milan 

několik kapel. Ta, která nese 

jeho jméno (Veselka), oslavi-

la v  roce 2013 20  let od své-

ho založení. Milan je jedním 

z  úspěšných hudebníků, kteří 

nás reprezentují po celé re-

publice. Přejeme tedy kapelní-

kovi „strécovské Veselky“ Mi-

lanovi hodně zdaru, aby mu to 

dál dobře hrálo!

Jiří Koev
Foto: archiv KIC Rosice
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NOC KOSTELŮ V ROSICÍCH
ANEB TROCHA ANATOMIE

Už jste někdy přemýšle-

li nad tím, jak pracuje lid-

ské tělo? Skládá se z  milionů 

buněk, kde každá má svou 

funkci a  zároveň je součástí 

celku. Spolupracuje s  ostat-

ními buňkami a  společně se 

zaslouží o  to, že tělo může 

fungovat.

Vezměte si třeba takový 

obyčejný úkon, jako je přijí-

mání potravy – mozek vyšle 

impulz, ruce dopraví k ústům 

jídlo, svaly ve tváři otevřou 

ústa, kde již zuby ve spolupráci 

s  jazykem a slinami jídlo pře-

dupraví pro další zpracování 

v celém trávicím ústrojí. Živi-

ny dále putují do žaludku, do 

střev… do krve, která je roz-

vede po celém těle. No, asi to 

není úplně nejpřesnější popis, 

lékaři a  biologové prominou, 

ale každopádně je úžasné, jak 

jsou jednotlivé orgány v  těle 

propojené, jak spolupracují. 

Bolest jednoho orgánu se do-

tkne celého těla, je-li omezena 

některá funkce, dotkne se to 

rovněž funkce celého těla.

Také církev je přirovnává-

na k tělu – k živoucí soustavě, 

která roste, vyvíjí se, působí 

Foto: Jiří Lokaj
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na své okolí. Tu úžasnou spo-

lupráci a  vzájemné propojení 

jsme si ověřili při přípravě 

akce zvané Noc kostelů.

Noc kostelů se poprvé ko-

nala v  roce 2001 v Německu. 

Odtud se rozšířila do dalších 

evropských zemí, mj.  i  do 

Česka. Název „Lange Nacht 

der Kirchen“ by se dal také 

přeložit jako dlouhá noc 

církví.

Když se myšlenka na reali-

zaci dostala také do Rosic, ni-

kdo moc nevěřil, že je reálné 

vůbec něco uspořádat, natož 

do neznámé prostory, jakým 

rosický kostel bezesporu je, 

někoho nalákat.

Ale myšlenka postupně 

dostávala svůj tvar a  stáva-

la se realitou. Za necelé dva 

měsíce se podařilo sestavit 

lákavý program, sestávající 

ze dvou koncertů, historické 

prohlídky kostela, několika 

tematických stanovišť, mi-

nivýstavy liturgických před-

mětů a  ukázek historických 

plánů na přestavbu kostela, 

světelného průvodu městem 

až na kapli Nejsvětější Troji-

ce, kam se dostavili také ne-

slovičtí farníci, aby společně 

zazpívali několik gregorián-

ských chorálů, přečetli žalmy 

a  především prosby, které se 

nasbíraly během celého veče-

ra. Organizátoři mysleli také 

na děti a  dospívající, kterým 

nabídli možnost ukázat své 

umělecké vlohy při zkrášlo-

vání malířského plátna, jež 

bude následně vystaveno prá-

vě v kostele svatého Martina.

No, a všichni si jistě užívali 

pestrou nabídku buchtiček, 

koláčků, rafinovaných za-

pečených párečků a  dalších 

dobrůtek, které na návštěvní-

ky čekaly hned při vstupu.

Co však bylo na celé věci nej-

úžasnější? Nikdo vlastně neví, 

kolik lidí a kdo všechno se na 

přípravě celé velkolepé akce 

vlastně podílel. Někteří se sta-

rali o program, někteří o pro-

pagaci, jiní o  výzdobu, další 

zase o výše jmenované dobrů-

tky. Kdo mohl, něco připravil 

nebo zařídil, kdo nemohl, as-

poň poslal svou pozitivní my-

šlenku, v  církevních kruzích 

nazývanou modlitba. Nakonec 

i počasí přálo a bouřky, jež ne-

omylně směřovaly na Rosicko, 

se nakonec zastavily někde nad 

Vysočinou a  ti, kteří vytrvali 

až do konce programu, byli od-

měněni nádnerným pohledem 

na noční oblohu.

Velký dík patří všem, kteří 

jakýmkoliv způsobem přispě-

li k  samotnému konání celé 

akce – především panu faráři 

Janu Klímovi, všem farníkům 

z  Rosic i  okolí, hudebníkům, 

rosickému Kulturnímu infor-

mačnímu centru za podpo-

ru, i  mládeži, která pomohla 

s úklidem okolo kostela.

Myslím, že se ukázalo, že 

církev není sdružením ně-

kolika babiček, které navště-

vují kostel jen tak ze zvyku, 

ale živým organismem. Že 

církev nejsou jen restituce 

a aféry, ale živí lidé se svými 

soukromými životy, se svými 

starostmi i radostmi, se svým 

povoláním a svými rodinami, 

kteří nežijí izolovaně a hleda-

jí společnost ostatních a spo-

lečnost Někoho, komu věří.

Helena Hradílková

PODĚKOVÁNÍ
Děkujeme všem organizátorům Noci kostelů v Rosicích za skvěle připravený program, 
zasvěcený výklad i velmi vlídné prostředí. 

Volánkovi
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NĚMECKÁ OKUPACE
Některé události v Rosicích 

z  doby německé okupace ne-

jsou zcela objasněny a asi už to 

tak bohužel zůstane.

Podle dochovaných svě-

dectví, a  z  článků ze starších 

vydání rosických zpravodajů, 

měl nejhorší pověst z  rosic-

kých Němců té doby František 

Kotzab. Původně se jmenoval 

Kocáb, za okupace si jméno 

změnil. Původním povolá-

ním byl elektrotechnik, byl 

členem okrašlovacího spol-

ku. Těsně před 15. březnem 

1939, kdy nás zabrali Němci, 

se zúčastnil tajné schůzky od-

bojářské skupiny, kde si čle-

nové přísahali, že za okupace 

budou pomáhat lidem a  také 

shromažďovat zbraně. Za 

okupace se Kotzab stal bloc-

kleiterem – vedoucím rosic-

kých Němců, a stal se z něho 

horlivý, nebezpečný nacista, 

kterého se báli Češi i  Němci. 

Byl iniciátorem mnoha zatče-

ní gestapem a  25 rosických 

občanů se kvůli němu dosta-

lo do koncentračního tábora. 

Dochované svědectví: „Když 

přišel Kotzab na radnici, tak 

vše ztichlo.“

Kvůli své nacistické aktivi-

tě míval konfl ikty s  vládním 

komisařem Böhmem, který se 

snažil lidem neubližovat.

Možná Kotzab změnil svá 

původní odbojářská rozhod-

nutí pod dojmem prvních 

německých vítězství, možná 

ze strachu, aby mu Němci na 

jeho bývalé styky nepřišli.

Pravdu se už asi nedozvíme, 

je dochované svědectví, že va-

roval jednoho souseda na „br-

něnce“, kde bydlel, před kon-

trolami domácího zvířectva.

Po válce utekl k příbuzným 

do Čech, ale byl vypátrán 

a zavřen ve sklepě na radnici, 

před níž se srotil dav občanů, 

kteří požadovali jeho vydá-

ní, asi aby ho mohli umlčet 

navždy, aby neprozradil, kdo 

byl udavačem, protože v  Ro-

sicích se za okupace k  Něm-

cům daly různým způsobem 

desítky lidí.

Když ho vedli přivázané-

ho na řetězu k  autu, kterým 

ho odváželi do Brna k soudu, 

plakal a  byl viditelně fyzicky 

i  psychicky ve špatném sta-

vu. Říkalo se, že ho do Brna 

živého nedovezli a  v  autě ho 

utloukli, aby nemohl nic na 

nikoho prozradit. Nedáv-

no byl ale dohledán doku-

ment, kde se píše, že zemřel 

27.  4.  1946 ve vězeňské ne-

mocnici na Cejlu na mrtvici 

ve věku 71  let. Svému spolu-

vězni ještě řekl, že nepravdi-

vě svědčil proti jedněm ro-

sickým manželům. Manžele 

že prosí za odpuštění – jeho 

svědectví že bylo vynuceno 

bitím.

Dalším velice agilním na-

cistou v  Rosicích byl úředník 

sklárny Maschtowsky (dří-

ve Maštovský). Když byl po 

okupaci dopaden, tak se obě-

sil ve sklepě radnice, kde byl 

zavřený.

Za okupace byl starostou 

Rosic Vilém Schoob, který 

ale v  lednu roku 1942 zemřel. 

Německé úřady jmenovaly 

vládním komisařem Františ-

ka Böhma, který byl dosazen 

jako správce Kellnerova mlý-

na. Jeho majitelé, manželé 

Kellnerovi, byli odvezeni do 

Terezína, kde později zemře-

li. O  něm není známo, že by 

někomu ublížil. Snažil se lik-

vidovat různá udání, která na 

jeho úřad chodila, dokonce 

uspořádal výstavu těchto udá-

ní, aby od toho lidi odradil. 

Tehdy se sousedé udávali kvů-

li hloupostem.

Paní Henclová (rozená 
Pešová) vzpomíná:

„Maminku si zavolal 

Böhm, že na ni přišlo udání, 

že byla po hodině zákazu vy-

cházení (20:00) za stanného 

práva ještě venku. Maminka 

to popírala, Böhm zavolal dva 

svědky, kteří to udání poda-

li, a ti trvali na tom, že viděli 

paní po zavírací hodině ven-

ku. A Böhm na to řekl: „Když 

jste paní viděli, to znamená, 

že jste byli také venku, a  teď 

mně řekněte, co s  tím mám 

udělat. Oznámit vás všechny 

na oberlandrát, kde to bude-

te muset vysvětlit, nebo to 

vaše hlášení hodit do koše?“ 

A  udavači svoje udání raději 

odvolali.“
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Součástí německé okupač-

ní zprávy byli vrchní zemští 

radové – oberlandráti. Ti měli 

dohlížet na činnost českých 

úřadů, hlavně městských 

a  obecních. V  počátcích oku-

pace bylo 35  oberlandrátů, 

později se snížil počet na 6.

Böhm zaměstnával ve mlý-

ně Václava Karáska, o kterém 

věděl, že byl komunista, ale 

neudal ho. Také dodržel do-

hodu, kterou uzavřel v únoru 

1945 s  plukovníkem (později 

generálem) Klímou – že při 

budoucím převzetí města 

Rosic českými orgány předá 

majetek v  pořádku a  zamezí 

destrukcím. 17.  dubna  1945 

Böhm předal správu města 

plukovníku Klímovi a  Heř-

manu Kartušovi. Podle ne 

zcela ověřených zpráv jim 

předal také dopisy různých 

udavačů. Po panu Karáskovi 

chtěl nějaké písemné dobro-

zdání, ale ten mu odpověděl, 

že není oprávněn vydávat ta-

kové dokumenty. Také chtěl 

nějaké vozidlo, ale bylo mu 

řečeno, že si určitě dokáže 

nějak sám poradit. Böhmovi 

se nakonec podařilo města 

odjet před příchodem sovět-

ské armády.

Podle pamětníků doba 

okupace byla dobou strachu. 

Hlavně z  různých udava-

čů. Maminka byla služebná 

v  jedné učitelské rodině, měli 

doma revolver. Po atentátu na 

Heydricha byl za nedovole-

né držení zbraně trest smrti 

a maminka revolver musela jít 

někam zahodit – moc dobře se 

přitom necítila.

Do jedné z  hájoven v  okolí 

Rosic si chodili partyzáni pro 

jídlo: „Báli jsme se partyzánů 

i gestapa.“

Mnoha občanům, kteří byli 

v nebezpečí, pomohl pan dok-

tor Levíček, který měl ordinaci 

na Zbýšovské ulici. Prohlásil 

o  nich, že mají nebezpečnou 

nakažlivou nemoc záškrt a že 

je musí ošetřovat. Němci se té 

nemoci báli a ty lidi nechali na 

pokoji.

Když se na Rosice střílelo, 

lidé se různě schovávali do 

sklepů. Také se stalo, že zase 

jiní chodili do dočasně opuš-

těných domů a snažili se něco 

ukrást.

„Když jsme se vrátili ze 

sklepa domů, zjistili jsme, že 

nás úplně vyrabovali.“

„Všechno mně ukradli. 

Všechno, co jsem si za léta 

dřiny našetřila. Zůstaly mně 

jen ty šaty, co jsem měla na 

sobě.“

Ve sklepě u  pana Světlíka 

na Pendrově se schovávalo až 

50  lidí. Světlíkovi měli dům 

hodně rozstřílený, protože na 

ulici se za jejich domem scho-

vávaly dva tanky, které střílely 

směrem ke Trojici a odkud se 

zase střílelo na ně.

Ke konci války docházelo 

k  útokům spojeneckých leta-

del tzv.  kotlářů na lokomoti-

vy. Na podzim roku 1944 byla 

zasažena lokomotiva osobní-

ho vlaku, strojvedoucí a topič 

byli opařeni. V  březnu 1945 

byla na trati mezi Rosicemi 

a Tetčicemi poblíž čtyř dom-

ků zasažena osamocená lo-

komotiva. Lokomotivní četa 

stačila zavčas z  lokomotivy 

vyskočit.

Pan Kroupa vzpomínal, jak 

americké letadlo Mustang na-

létávalo ke trati nad Husovou 

ulicí a  střílelo, na zem pada-

ly nábojnice a  mladí chlapci 

si je sbírali. Dělaly se z  nich 

zapalovače.

Od 21.  8.  1941 se slova, ve 

kterých byl výraz vůdce, mu-

sela pozměnit – např.  stroj-

vůdce – strojvedoucí. Vůdce 

byl výraz pouze pro Adolfa 

Hitlera musel se psát s  vel-

kým V.

Ze vzpomínek mého 
kamaráda z Tetčic:

V  létě roku 1943 přijel 

na nádraží vlak z  východní 

fronty, s  německými vojá-

ky, který tu stál delší dobu. 

Vojáci byli zubožení a  také 

pořádně naštvaní. Jeden 

si čistil německou vlajkou 

boty, druhý zase vzal puš-

ku a  praštil s  ní o  zem tak 

silně, že se rozpadla na dva 

kusy. Ty pak hodil do blíz-

kého obilného pole. Mně 

bylo tenkrát 15  let, proplí-

žil jsem se obilím a pušku si 

donesl domů. Tatínek se ale 

mého nálezu zhrozil. Znal 

se dobře s četnickým velite-

lem v Rosicích a ten mu řekl: 

„Dejte tu věc do pytle a  ve-

čer, až se setmí, dovezte mně 

ji na stanici.“
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Na podzim téhož roku na 

poli pod Ceblovem nouzově 

přistál německý bombardér 

Heinkel. Pilot si přivolal rá-

diem pomoc, přijela parta 

vojáků, dovezli z  tetčické pily 

desky, ty pak k  sobě stloukli 

kramlemi a  letadlo po nich 

odstartovalo, až desky létaly 

vzduchem.

Když přišli sovětští vojáci, 

dva z  nich chodili s  mečem, 

kterým píchali do země a hle-

dali věci, které si lidi někde 

zakopali.

První sovětští vojáci, 

kozácká hlídka, staršina 

Kostjajev a  seržant Vjazon-

kin, přijeli do Rosic ulicí 

Zbýšovská. Byli jedním ob-

čanem dovedeni na radni-

ci, kde navečer 18.  4.  1945 

jednali s  plukovníkem Klí-

mou. Zapsali se do pamět-

ní knihy města Rosice. Na 

připomínku této události 

byla Zbýšovská ulice pře-

jmenována na ulici Rudé ar-

mády a  v  roce 1965 zde byl 

postaven pomník. Po roce 

1989 byl ulici vrácen původ-

ní název.

Paní Henclová jako malé 

děvčátko stála jednou s  ma-

minkou u  Zbýšovské ulice 

a  kolem nich procházel oddíl 

sovětských vojáků. Bylo na 

nich vidět, že byli unaveni. 

Jeden z  nich k  nim přistoupil 

a  dal jí kousek čokolády. Asi 

měl tam někde v  Rusku také 

svoje děti.

V  jednom popisu váleč-

ných událostí na Rosicku se 

píše, že zde byly nasazeny 

gardové jednotky, které se 

chovaly k  obyvatelstvu sluš-

ně. K  některým nedobrým 

věcem také došlo – někteří 

lidé třeba přišli o  hodinky. 

Došlo i  k  násilí na ženách. 

V Říčanech zastřelil sovětský 

důstojník jednoho ze svých 

vojáků, protože se dopustil 

znásilnění. Také se stalo, že 

někteří vojáci rozbíjeli zaří-

zení v  domku, který prohlí-

želi, jestli tam nejsou Němci. 

Když si lidé postěžovali je-

jich veliteli, chtěl vojáky také 

zastřelit, ale lidé ho nakonec 

uprosili, že by stačilo pouze 

napomenutí.

Někteří naši občané využili 

událostí a odnesli si ze zámku, 

Kellnerovy vily nebo Ráhnova 

domu, co se jim hodilo.

Boje v  našem městě trvaly 

až do konce války. I na jiných 

místech docházelo k  tragédi-

ím, například ve vesnici Bě-

leč na Tišnovsku došlo ještě 

9.  května nešťastnou shodou 

okolností ke střetu partyzánů 

s  ustupující jednotkou wehr-

machtu. Ti 5 lidí v  odvetu 

zastřelili, vesnici vyrabovali 

a z části vypálili.

Za bojů o  Rosice padlo 

68  sovětských vojáků. Ti, 

co byli pohřbeni u  zámku, 

byli v  roce 1995 exhumová-

ni a  s  vojenskými poctami 

a  po pravoslavném obřadu 

pohřbeni na hřbitově. Na 

hřbitov byl také převezen 

pískovcový pylon s  nápi-

sem v  českém i  ruském jazy-

ce: „Padli za naši svobodu.“ 

Z  pylonu byla odstraněna 

hvězda se srpem a  kladivem. 

Pěticípá hvězda ale není jen 

komunistickým symbolem. 

Má ji ve znaku hned několik 

států. Srp a  kladivo, symbol 

dělníků a rolníků má ve svém 

znaku např. Rakousko.

Za svobodu naší země 

padlo 140 000 sovětských 

vojáků. Hvězdičku se srpem 

a kladivem měli na čepicích. 

Žádný z nich není vinen tím, 

co se v naší zemi dělo po roce 

1948. Nemohou za popravu 

Milady Horákové ani za jiné 

komunistické zločiny. Ať si 

někdo má na ně vzpomínky 

ne zrovna nejlepší, přede-

vším nás osvobodili od těch, 

kteří nás nejen okupovali, ale 

chtěli také veškeré slovanské 

národy vyhubit. Na to by 

ti, kteří ze sovětských hro-

bů a  památníků odstraňují 

sovětské symboly, neměli 

zapomínat.

Na hrobě sovětských vo-

jáků u  zámku bývaly dlouhá 

léta také sovětské prostřílené 

přilby. Pozdější zásluhou ne-

nechavců zmizely.

Za svobodu naší země pad-

lo také 33 000 rumunských 

vojáků.

V Rosicích na hřbitově bylo 

také pohřbeno 7 německých 

vojáků, podle vzpomínky 

pana Rujbra byli tam, kde 

je dnes rozptylová loučka. 

V  roce 1996 byli německým 

spolkem pro válečné hroby 

exhumováni a  převezeni na 
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vojenskou část Ústředního 

hřbitova v Brně.

V  Tetčicích byli 3 zaja-

tí němečtí vojáci zastřeleni, 

když se pokusili o  útěk. Jsou 

pohřbeni v  lese poblíž cesty 

k bývalé cihelně.

Za bojů o  Rosice zahynulo 

29  občanů. 19.  dubna, když 

došlo k  leteckému souboji 

mezi německými a  sovětský-

mi letadly, zahynul tatínek 

paní Henclové, který byl za-

sažen dávkou z kulometu před 

svým domem. Kamarádi mu 

říkali: „Schovej se s  námi.“ 

Ale on jim říkal: „Spěchám 

domů, manželka je doma 

s dětmi sama a bojí se. Mám to 

jen kousek, to přeběhnu.“ Ze-

mřel s  láskou v srdci ke svým 

nejdražším.

Na ulici Brněnská u hřbito-

va ležel na zemi těžce raněný 

asi 18  letý chlapec v  němec-

ké uniformě a  volal: „mutti, 

mutti“ (maminko, maminko), 

ale nikdo k němu nešel, proto-

že ulice byla ostřelována. Tak 

chlapec vykrvácel.

V  Rosicích bylo zničeno 

40  domů a  75 poškozeno. Na 

Kratochvilce byla těžce po-

škozena kaplička a kříž napro-

ti dnešnímu obecnímu úřadu. 

Po válce se musela zbourat 

a v obci se objevil transparent: 

„Komunisti kapličku zbourali, 

komunisti kapličku postaví.“

Ale po roce 1948 už k tomu 

nebyla vůle.

Dobu okupace stále připo-

míná starý betonový plot na 

nádraží ve Střelicích, kde jsou 

ještě dobře čitelná namalova-

ná velká písmena „V“, která 

znamenají victoria–vítězství. 

Ta zde napsali němečtí vojáci 

jedoucí vlakem na frontu.

Po okupaci nám zůstalo re-

chts gefahren, jezdíme vpravo. 

Mně se podařilo najít neúpl-

nou konverzační příručku, 

která byla vydávána němec-

kým vojákům před tažením 

na východ. Obsahuje v polšti-

ně, ukrajinštině a ruštině kro-

mě běžných výrazů také: Hän-

de hoch – ruce vzhůru a nebo 

mluvte pravdu nebo budete 

zastřelen! Můj kamarád má 

doma střepinu granátu 10x25 

cm, která se jim kdysi zasekla 

do domu, když se sověti po-

koušeli zasáhnout německý 

tank poblíž jejich domu na 

Dobrovského ulici.

Na Šípu bylo 14.  4.  1945 

(podle jiného údaje 8. 4. 1945) 

sestřeleno německé letadlo 

Foto:archiv Jiřího Koeva
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Focke wulf A8. Počátkem pa-

desátých let jsme se tam byli 

s  kamarády podívat. Letadlo 

už bylo pryč, zůstalo tam jen 

několik plechů, pás do kulo-

metu a kulky z nábojnic.

Ještě dlouho po válce se 

porůznu daly nalézt německé 

přilby, součásti vojenské vý-

zbroje, poničené, ale i funkční 

zbraně, nábojnice, ale i dosud 

nepoužitá munice, což moh-

lo být nebezpečné. Jeden můj 

starší kamarád tyhle věci rád 

sbíral. Jednou měl doma asi 

15 zbraní. SNB (Sbor národ-

ní bezpečnosti – policie) ale 

o jeho zálibě věděli a pravidel-

ně mu vždy vše sebrali.

Moji kamarádi našli va-

jíčkový granát. V  bývalé ci-

helně u  Zastávky ho odpálili 

tím způsobem, že ho dali na 

hromadu dříví a  tu zapálili. 

Když vybuchl, střepiny létaly 

na všechny strany. Nikomu se 

naštěstí nic nestalo.

V kronice obce Kratochvilka 

se vzpomíná na tragedii 17le-

tého chlapce, který našel na 

pastvisku ruční granát a  dal 

si ho do kapsy, kde mu později 

vybuchl. Já jsem ještě před pěti 

lety našel na zahradě v hroudě 

hlíny prázdnou nábojnici do 

pistole a  zdeformovanou ná-

bojnici do velkorážního kulo-

metu, obě zelené korozí.

Skončila válka a  národy 

soudily své zrádce, kolabo-

ranty a  zločince. V  Česko-

slovensku bylo na základě 

retribučních dekretů (z  latiny 

retributio – vrácení, odplata) 

v  letech 1945 – 1948 odsouze-

no 33 000 osob, z toho polovi-

na německé národnosti. Bylo 

vyneseno více než 730 trestů 

smrti. Zločinec Karl Hermann 

Frank si napsal velice dojem-

nou žádost o  milost, ale byl 

22. 5. 1946 stejně popraven.

Brutálně byla provedena 

národní očista v  Bulharsku, 

stovky lidí byly postříleny bez 

soudu, k trestu smrti bylo od-

souzeno 2 618 osob, doživotní 

trest dostalo 1 226 osob. Tisíce 

lidí bylo bez soudu postříleno 

také v  Jugoslávii. Ve Francii 

bylo k trestu smrti odsouzeno 

2 853 osob, ale popraveno jich 

bylo jen 767. Ale hnutí odpo-

ru zlikvidovalo 8 348 osob bez 

soudu.

Opakovaně také docháze-

lo k  vyřizování účtů a  likvi-

daci nepohodlných osob při 

tzv.  národní očistě. Třeba jen 

kvůli jejich majetku docháze-

lo k  různým krutostem, které 

páchali kriminální živly a také 

bývalí zrádci a  konfi denti, 

kteří potřebovali zamaskovat 

svou temnou minulost.

Mnohdy byla snaha tyto 

zločiny ututlat, takže např. až 

dnes se dozvídáme o  událos-

tech u  Dobronína, kde opilí 

gardisté zavraždili v  květ-

nu 1945 několik německých 

obyvatel.

Jeden z  nejhorších zločinů 

té doby se stal v  Přerově, kde 

bylo v  noci z  18. na 19.  červ-

na  1945 povražděno 265 kar-

patských Němců, z  toho 120 

žen a 74 dětí. Původce zločinu 

poručík Pazůr býval členem 

Hlinkovy gardy a  jeho bratr 

býval příslušníkem SS. Pazůr 

potřeboval získat nějaké bo-

jové zásluhy proti fašistům. 

Pazůr byl za tento zločin uvěz-

něn na dva roky, ale posléze 

propuštěn a  zastával veřejné 

funkce. O události se léta ne-

smělo mluvit ani psát.

Kromě špatností ale také 

v  této době byla mezi lidmi 

lidskost a  šlechenost. Vzpo-

mínám na paní Kleinerovou 

z  Jiráskovy ulice, která dala 

najíst stařence, kterou zlí lidé 

obvinili z  nadržování Něm-

cům a vyhnali ji, aby se mohli 

zmocnit jejího domku.

Skončila okupace i  válka, 

přišla nová doba, do níž lidé 

vkládali své naděje, že zlo už 

je pryč. Bohužel po roce 1948 

se zlo zase vrátilo, tentokrát 

v jiné podobě. Tatínek mé ka-

marádky pracoval na poště. 

Noví mocipáni po něm chtě-

li, aby otevíral určitým lidem 

dopisy a podával na ně hláše-

ní. Jako slušný člověk to od-

mítl, a tak musel z pošty odejít 

k lopatě.

Děkuji přátelům, kteří mi 

dovolili uveřejnit jejich vzpo-

mínky, paní Henclové, paní 

Burešové, panu Rujbrovi, 

panu Světlíkovi a  panu Do-

líhalovi. A  děkuji také těm, 

kteří si nepřáli být jmenováni, 

což respektuji. Děkuji místní 

organizaci ČSBS.

Jiří Koev

 V Rosicích 15. 7. 2013
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ZÁKLADNÍ ŠKOLA ROSICE
www.zsrosice.cz

O LETOŠNÍCH
PŘEDŠKOLÁCKÝCH SKUPINKÁCH

Na začátku měsíce května 

skončil další ročník předško-

láckých skupinek, které již 

tradičně připravuje Základní 

škola Rosice pro svoje budoucí 

prvňáčky. Předškolácký pro-

gram letos absolvoval rekord-

ní počet 60 dětí se svými ro-

diči. Jeho hlavním úkolem je 

seznámit děti se školním pro-

středím, vyzkoušet si způsob 

práce, který je velmi podobný 

tomu školnímu, případně do-

cvičit vše, co je potřeba k dob-

rému zvládnutí nástupu do 

první třídy.

Každý rok rodiče vyplňu-

jí dotazník, který hodnotí 

program skupinek, práci lek-

torek a  dětí. Je pro nás zpět-

nou vazbou, zda se rodičům 

a  dětem práce ve skupinkách 

líbila a  považují ji za užiteč-

nou pro vstup dítěte do první 

Foto: archiv ZŠ Rosice
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třídy. Letos bylo odevzdáno 

33 dotazníků.

Z odpovědí rodičů:
Většina rodičů uvítala

☐  možnost seznámit se škol-

ním prostředím, možnost 

srovnání svého dítěte s vrs-

tevníky

☐  domácí úkoly – jako přípra-

vu na pravidelnou práci do 

školy

☐  vstřícný přístup lektorek

☐  střídání činností – samostat-

ná práce v  lavici a  společná 

na koberci.

Jako nejužitečnější rodiče vní-

mají:

☐  vytvoření představy dítěte 

o školní výuce

☐  hravou formu učení, práci ve 

skupině

☐  pečlivou přípravu učitelek 

a jejich trpělivost

☐  zaměření na grafomotoriku, 

správné držení tužky

☐  seznámení a  komunikaci 

s učitelkami

Co se rodiče dozvěděli o sobě:

☐  očekávají od svého dítěte pří-

liš mnoho

☐  musí si připravit velkou dáv-

ku trpělivosti

☐  málo svoje dítě chválí

☐  zvládnou společně s dítětem 

dobře komunikovat

☐  že na první třídu budou ještě 

stačit.

Obsah programu popisují 

jako komplexní, dobře připra-

vený, práci lektorek hodnotí 

výborně.

A  jak můžeme podle rodičů 

pomoci dětem zvládnout ná-

stup do první třídy my učitelé?

Především přátelskou ote-

vřenou komunikací, poskyt-

nutím bezpečného prostředí, 

velkou trpělivostí, tolerancí 

a vlídným přístupem.

Děkuji všem rodičům za je-

jich odpovědi a  velmi pěkné 

hodnocení. Přeji jim i  jejich 

dětem pohodový začátek škol-

ního roku v první třídě.

Mgr. Iveta Matoušková

koordinátorka programu

POZDRAV 
DO MATEŘSKÝCH ŠKOLEK

Dne 24. 4. proběhl na našem 

školním pozemku a  kolbišti 

pro žáky 6. ročníku Den Země. 

Tento den byl pro nás plný no-

vých zážitků a poznatků, neboť 

jsme měli vymyslet a zrealizo-

vat program pro děti z  mateř-

ských školek - Smetanova, Hu-

sova a  Zámecká. Každý šesťák 

si vybral malého „kamaráda“, 

se kterým strávil celé dopole-

dne. Musel ho opatrovat, chrá-

nit, ale hlavně s  ním aktivně 

plnit různé činnosti. Museli 

jsme se rychle naučit zodpo-

vědnosti, přijmout roli učitele 

– rodiče – staršího sourozence, 

zkrátka být jim ochráncem, 

rádcem i  přítelem. Malí ško-

láčci soutěžili na osmi stanovi-

štích plných zábavy, logiky, ale 

i  sportovního zápolení. Dobré 

míření i dobrá paměť, bystrost, 

odhodlání… to vše plně využi-

li při skákání, zdolávání opičí 

dráhy, poznávání zvířat, háze-

ní na koš nebo skládání puzzlí. 

Celé soutěžní zápolení se nes-

lo v  duchu honby za medailí 

a  sladkou odměnou, které na 

děti čekaly v  cíli, což všechny 

potěšilo a naplnilo radostí. Vol-

ný čas, který následoval, využi-

li všichni do poslední minuty. 

Klouzání na skluzavce, hraní 

fotbalu nebo házení talířem 

všechny moc bavilo. Někteří si 

posedali na deky a povídali si. 

I počasí se nakonec umoudřilo, 

a my se mohli dokonce opalo-

vat na sluníčku. Z  tohoto pro-

sluněného dne jsme si všichni 

něco pěkného i  poučného od-

nesli. Zdravíme naše mladší 

kamarády do školek.

žáci 6. ročníku
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DEN ZEMĚ
Máma mi říkala, že Den 

Země slaví lidé společně na 

celé planetě. Proto se mi líbi-

lo, že se mohla zapojit i  naše 

škola – na pomoc přírodě. 

Každá třída sbírala odpad-

ky v  jiné části města. Ta naše 

v  zámeckém parku. Nasbírali 

jsme plný pytel věcí, které do 

přírody rozhodně nepatří! Ří-

kali jsme si s kamarádkami, že 

takhle přírodě nikdy ubližovat 

nebudeme.

Míša Doubková, 3.A

Ve čtvrtek 24.  dubna jsme 

měli Den Země. Hned ráno 

jsme šli na SVČ a tam hráli růz-

né hry s  dopravní tématikou. 

Potom jsme šli do zámeckého 

parku, kde jsme uklidili velký 

kus trávníku. Posledním bo-

dem programu byla skupinová 

práce – čtení ekologického pří-

běhu a tvoření plakátu. Musím 

říct, že to bylo super.

Míša Slámová, 3.A

DEN ZEMĚ
Dne 24.  4.  2014 byl Den 

Země. My, 5.B a  5.A,  jsme šli 

pěšky do GEN AGRA Říčany. 

Sraz jsme měli v 8:00 ve třídě. 

V 8:05 jsme vyšli. Docela jsem 

se těšila, ale cesta byla dlou-

há a navíc pořád na nás svítilo 

slunce. Vtom jsme byli šťastní – 

za koupalištěm jsme uviděli la-

vičky! Hned jsme se na ně vrhli. 

Nasvačili jsme se, hladili koně 

a další zvířata, co tam byla. Po 

chvilce jsme se vydali znovu na 

cestu. Šli jsme po silnici, potom 

po takové polopolňačce, přešli 

jsme silnici a  byli jsme tam! 

Bylo to tam nádherné, až na ten 

zápach. Viděli jsme, jak se dojí 

krávy. Nejmladší býček měl dva 

dny. Potom jsme šli nazpátek. 

Moc se mi to líbilo.

Denisa Hlavůňková, 5.B

Foto: archiv ZŠ Rosice
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FOTBALOVÝ DEN
Slovan Rosice připravil pro žáky 1. stupně základní školy 

fotbalový den. A jak to dopadlo?

Ve středu 7. května byl fot-

balový den. Hráli jsme proti 

3. B a C a 2. A. Všechny zápa-

sy jsme vyhráli. Chvíli jsme 

dělali jiné disciplíny na umě-

lé trávě. Moc se nám tu líbilo 

a dobře jsme se pobavili. Po-

vzbuzovali jsme, co nejvíc to 

šlo, a vyhráli. 

Nikol Pavlíčková

Všichni jsme se sešli na fot-

balovém hřišti. Každá třída si 

utvořila tým a vybrala branká-

ře. I když je fotbal víc pro kluky, 

i my holky jsme si to užily. Kro-

mě toho, že jsme fandily, jsme si 

mohly o přestávkách zasoutěžit 

o  sladké odměny. Na fotbalo-

vém dni jsme si zasportovali 

a  ještě naše třída odcházela 

jako jeden z vítězných týmů.

Michaela Doubková

S  napětím jsme čekali na 

organizaci 1. ročníku fotba-

lového dne. Po příchodu do 

školy padala od učitelů samá 

pochvalná slova. Dobrá or-

ganizace, vše navazovalo jak 

mělo, doprovázející starší 

žák měl u  mladších úspěch 

a  pomohl, kde bylo třeba. 

Fotbal se hrál s  nadšením 

a zápalem. Tímto chceme po-

děkovat panu Petru Čejkovi 

jako hlavnímu organizátoro-

vi a všem trenérům a hráčům 

slovanu rosice za povedenou 

akci. Budeme se těšit na další 

ročníky.

učitelé 1. stupně základní školy

Foto: archiv ZŠ Rosice
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ŠKOLNÍ ČASOPIS ROSNÍK
NA STUPNÍCH VÍTĚZŮ

S  časopisem Rosník jsme se 

přihlásili do soutěže Školní ča-

sopis roku a dostali jsme se do 

krajského kola. Na slavnostní 

vyhlášení jsme jeli 30. dubna na 

Střední školu polytechnickou 

do Brna. Když jsme dojeli na 

místo, seznámili jsme se s pra-

vidly soutěže a  rozdělili jsme 

se do skupin. Každá ze skupin 

měla zajímavý program. Jedna 

skupina šla do skleněné míst-

nosti a  říkala si o  novinářích 

a o výrobě novin. Druhá skupi-

na měla podobné téma. Povída-

lisi o historii novin. Bylo to vel-

mi zajímavé a poučné. Poslední 

přednáška byla o tancích. Uka-

zovali si různé kostýmy a dru-

hy tance. Připravený program 

se nám moc líbil.

Po přednáškách jsme se do-

čkali vyhlášení. Nejdřív se vy-

hlašovaly časopisy z  1.  stupně, 

pak z 1. a 2. stupně a pak jenom 

z  2.  stupně. My jsme patřili do 

kategorie 1.  a  2. stupeň. Bylo 

pro nás velkým překvapením, 

když vyhlašovali 1.  místo. My-

sleli jsme si, že nemáme šanci 

vyhrát, ale kupodivu se nám 

povedlo obsadit žebříčky nej-

vyššího hodnocení. Dostali jsme 

diplom za 1. místo a take diplom 

za grafi ckou úpravu. Rosník se 

stal Školním časopisem roku 

v  Jihomoravském kraji. Tímto 

velkým úspěchem ovšem nic ne-

končí, protože v prosinci jedeme 

na kolo celostátní!!!

Zpátky jsme jeli vlakem. 

Z  rosického nádraží jsme šli 

hned do školy a na oběd. Když 

jsme přišli do školy, cítili jsme 

se právem jako vítězové. Poch-

lubili jsme se panu řediteli, on 

nám též pogratuloval, stejně 

jako naše mile školní kuchařky. 

U oběda jsme si dokonce připili 

džusem na náš velký úspěch.

Proto chci poděkovat všem 

redaktorům Rosníku za tak 

dobře odvedenou práci při 

tvorbě našeho školního časo-

pisu. Dále chceme poděkovat 

paní učitelce Folvarčíkové 

a  Odehnalové za skvělé, často 

nelehké vedení naší redakce.

Náš časopis si můžete přečíst 

na webových stránkách naší 

školy, v tištěné podobě je k dis-

pozici v KIC a v knihovně v Ro-

sicích. V naší práci budeme po-

kračovat a doufáme, že budeme 

mít co nejvíce čtenářů.

Ondřej Nedorost 

a Nikola Švancarová, 7. A

Foto: archiv ZŠ Rosice
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VLNA POZITIVNÍ 
ENERGIE NA JEVIŠTI

Dne 25. dubna se školní dra-

matický kroužek vydal repre-

zentovat školu na krajské kolo 

soutěže Dětská scéna. Před-

cházelo tomu mnoho událostí 

a  můžeme říci, že se pomalu 

stáváme mistry v  řešení neče-

kaných situací. Po vánočním 

vystoupení jsme přemýšleli, 

kde dále prezentovat naši hru 

Hrátky s  čertem. Chtěli jsme 

také vědět, zda obstojíme ve 

srovnání s  dalšími školními 

soubory. Po delším pátraní na 

internetu jsme zjistili, že existu-

je soutěž Dětská scéna. S vervou 

jsme se pustili do vyplňování 

přihlášky. Narazili jsme hned 

na prvním řádku. Stálo tam: 

Název souboru. Jméno jsme 

doposud bohužel neměli. Pa-

daly různé návrhy, jako vhodný 

nám ovšem nepřipadal žádný. 

Vzali jsme si na pomoc slovník. 

Hledali jsme slovo, ve kterém 

by byl obsažen název našeho 

města. A ejhle, objevili jsme slo-

vo pštrosice. Na světě byl název 

a zároveň slovní hříčka Pšt-ro-

sice. Citoslovce pšt ostatně po-

užíváme na zkouškách docela 

často, protože členové souboru 

bývají docela rozverní. Další 

kolonky v přihlášce už naštěstí 

nebyly tak zapeklité. Pro vý-

běr do krajského kola bylo dále 

nutné zaslat videonahrávku 

z  představení nebo zkoušky. 

Jaké štěstí, že jsme naše vánoční 

vystoupení natáčeli. Paní uči-

telka Folvarčíková video upra-

vila, a  dokonce nám vytvořila 

logo. Nezbývalo než čekat, jestli 

projdeme výběrem. Když nám 

přišla pozvánka do krajského 

kola, měli jsme opravdovou ra-

dost. Pocit štěstí ale vystřídalo 

zděšení. Vždyť máme tak málo 

času. Začal zase kolotoč zkou-

šek, abychom si neudělali ostu-

du. Čím déle jsme trénovali, tím 

více jsme měli pocit, že k doko-

nalosti máme daleko. K  tomu 

onemocněl jeden z  hlavních 

hrdinů a  chyběl na několika 

závěrečných zkouškách. A  pak 

další skoro neřešitelný problém 

– jak přepravíme naše kulisy. 

Ještě že máme v  souboru ši-

kovné montéry, chvíli si kulisy 

prohlíželi a  nakonec je rozlo-

žili tak, aby se daly naložit do 

osobního auta (a ne do různých 

typů náklaďáků a dodávek, jak 

někteří zpočátku navrhovali). 

A  zase vypomohla paní učitel-

ka Folvarčíková, která kulisy 

odvezla na místo činu. Nastal 

den D. Na autobusové zastávce 

se ráno sešla parta mladých lidí, 

kteří vypadali, že se domů jen 

tak vrátit nehodlají. Každý měl 

s sebou tašky plné věcí. To víte, 

andělská křídla, princeznovské 

šaty nebo kostým čerta do ka-

belky nenarvete.

Ve SVČ Labyrint v  Brně se 

sešlo celkem osm dětských 

souborů. Mnohé z nich pracu-

jí už několik let a  mají daleko 

více zkušeností. Porotu tvořili 

pedagogové z  umělecky zamě-

řených vysokých škol, jako jsou 

JAMU nebo DAMU. Porotci 

byli opravdu velmi zkušení 

a  také přísní. Po vystoupeních 

následovala diskuze, na které se 

jednotlivá představení podrob-

ně rozebírala.

Naše vystoupení bylo zařa-

zeno do odpolední části. Tro-

chu nás z  toho jímala hrůza 

– jiné jeviště, složitější způsob 

osvětlování, velká konkurence 

a  přísné oko poroty, kterému 

neunikne ani nejmenší chybič-

ka. Rozhodli jsme se bojovat. 

V polední pauze jsme smonto-

vali kulisy, herci se převlékli do 

kostýmů, osvětlovač si vyzkou-

šel všechny knofl íky a  páčky 

a  nápověda si našla vhodná 

místa.

A  představení mohlo začít. 

Herci se vrhli na pódium a bez 

jediného zaškobrtnutí zahráli 

celé představení. Po celou dobu 

byla cítit ta obrovská snaha, 

kterou do svého vystoupení dá-

vali. Všichni opravdu hráli jako 

o život.

I  když nám při diskuzi po-

rota vytkla některé nedostat-

ky, všichni se shodli na tom, že 

z  jeviště na ně působila obrov-

ská energie od první do posled-

ní minuty. Byli jsme pochváleni 

za perfektně naučený text i  za 

kulisy. Nejvíce nás potěšilo, že 

porota konstatovala, že je vidět, 

že v  Rosicích divadlo opravdu 

žije.
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Přestože jsme nepostoupili do 

celostátního kola (ostatně poro-

ta naznala, že žádný ze souborů 

není tak dokonalý, aby se celo-

státního kola mohl zúčastnit), 

určitě jsme se neztratili a  neu-

dělali ostudu. Děkujeme všem 

členům souboru za vzornou re-

prezentaci školy i  Rosic. V  naší 

práci budeme určitě pokračovat 

a  uděláme všechno pro to, aby 

divadlo v Rosicích jen kvetlo!

Za divadelní soubor Pšt-rosice 

Jana Odehnalová

EKOPOBYT
Na pondělí 14. dubna se těšil 

snad každý. Ne z důvodu, že je 

škola, ale všechny osmáky če-

kal ekopobyt. Ráno v osm jsme 

se postupně shromažďovali na 

parkovišti před zámkem a  už 

hodinu na to dorazili do RS 

Drak v Křižanově. Zvenku byla 

budova oprýskaná, ale když 

jsme vešli dovnitř, užasli jsme. 

V  tu chvíli jsem si uvědomila, 

že nemám věci soudit podle 

obalu.

Po ubytování na pokojích 

nás čekala první aktivita. Roz-

dělili jsme se do skupin pomocí 

kartiček a  přemýšleli nad ná-

zvem a  mottem skupiny. Spo-

lečně jsme si určili pravidla 

pro pobyt. Po obědě následoval 

program o zdravých a nezdra-

vých nápojích a program „Vím, 

co jím.“ Dozvěděli jsme se o vě-

cech, o  kterých jsme předtím 

neměli ani ponětí, a  o  potra-

vinách, které nám prospívají 

a naopak škodí. Po večeři jsme 

měli běhací hru.

Úterý začalo snídaní v  po-

době švédských stolů. V  do-

poledním programu jsme se 

zabývali energetikou, vodou, 

odpadem a  prostředím. Získa-

né vědomosti z  jednoho téma-

tu jsme následně prezentovali 

ostatním. Do oběda jsme ještě 

stihli venkovní táborové akti-

vity. Jezdili na lyžích v týmech, 

stavěli stan  apod. Odpoledne 

jsme sportovali a  hráli fotbal 

a baseball. Zbytek dne jsme vě-

novali projektování Ekodomů 

dle zadání.

Ve středu jsme prezentovali 

výsledky našich návrhů Ekodo-

mů ostatním skupinám. Poté se 

hodnotil celý ekopobyt a  roz-

dávaly se diplomy. Dorazili 

jsme do Rosic v pořádku a šli si 

užít volno.

Kdyby nám dali ještě jed-

nu možnost jet na Ekopobyt, 

tak bychom rozhodně jeli ještě 

s větším nadšením než poprvé.

Za žáky osmých tříd 

Lucie Bohýlová

Děkujeme za fi nanční pod-

poru města Rosice na tento 

pobyt.

Foto: archiv ZŠ Rosice
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CO DĚLÁME SE 
SLUNÍČKEM…

2. ČARODĚJNÝ REJ
Navzdory předpovědi po-

časí, která nám na úterý 29. 4. 

nedávala příliš nadějí na den 

strávený bez deštníku, reali-

ta se ukázala být růžovější. Ba 

přímo sluncem prozářená! Již 

podruhé jsme se setkali se vše-

mi velkými i  malými čaroději 

a  čarodějnicemi z  MŠ Zámec-

ká při příležitosti Čarodějné-

ho reje. Sluníčko se činilo a na 

Kolbišti se to jen hemžilo.

Po ofi ciálním zahájení se 

děti rozprchly plnit úkoly, kte-

ré je dovedly k sladké odměně. 

Nadšeně se prolétly na koštěti, 

trefovaly se do pavoučí sítě, 

skákaly jako o  život v  pytli 

a také „rýžovaly“ tajné ingredi-

ence na výrobu lektvarů. Celé 

odpoledne vyvrcholilo zapá-

lením táboráku a  konzumací 

opečených pochutin. Přítomní 

se jen neradi postupně rozchá-

zeli do svých domovů, neboť le-

tošní Čarodějný rej se opravdu 

vydařil.

Rády bychom také poděko-

valy Správě zámku Rosice za 

její vstřícný přístup k naší akci.

Silva Cachová

učitelka MŠ Zámecká

Foto: archiv MŠ Zámecká
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MATEŘSKÁ ŠKOLA ROSICE, HUSOVA ČTVRŤ 

1070, PŘÍSPĚVKOVÁ ORGANIZACE

Zařízení školního stravování 

Rosice, Husova čtvrť byla zalo-

žena a otevřena 2. června 1962 

jako školní jídelna při Mateřské 

škole a  jeslích Fučíkova čtvrť 

v  Rosicích. V  školním roce 

1962 připravovala stravu pro 

dvě třídy MŠ, celkem bylo za-

psáno 53 dětí a jedna třída jeslí, 

kde bylo zapsáno 18 dětí.

V  současné době je naše 

Zařízení školního stravování 

MŠ Rosice, Husova čtvrť 1070 

jako centrální kuchyně a  vaří 

pro všechny MŠ v  Rosicích 

a  MŠ a  ZŠ Popůvky celkem 

300  strávníků a  90  strávníků 

v doplňkové činnosti.

K příležitosti 50. výročí jsme 

uspořádali pro rodiče, prarodi-

če a rodinné příslušníky ochut-

návku moderních pomazánek 

a zavzpomínali jsme na poma-

zánky, které se podávaly dětem 

v letech dávno minulých, a po-

rovnávali jsme jak se stravování 

pro děti v  mateřských školách 

za posledních 50 let změnilo.

Za kolektiv pracovníků 

Zařízení školního stravování vedoucí

 Zdeňka Skřivánková
Foto: archiv MŠ Husova

Foto: archiv MŠ Husova
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ZVEME VÁS DO KNIHOVNY
 www.knihovna.rosice.cz

www.knihovnarosice.wz.cz

ČERVEN
Výstavka – pouť

(pořádáme spolu se Správou zámku Rosice)

 od. 1. do 30. 6. budou v knihovně k vidění pohlednice, které byly vydávány ku příležitosti pořádání 

rosických poutí. Ty úplně nejstarší z dvacátých let dvacátého století jsou černobílé, vydával je Jakub 

Svoboda a na většině z nich jsou verše nebo písně. Jsou něžné. Na jedné z vystavených pohlednic 

je k vidění cesta k Nejsvětější Trojici bohatě lemovaná stánky. Přijměte pozvání, na shledanou na 

pouti.

Výstava zaměřená na milovníky Mayovek
 V době prázdnin bude v knihovně výstava zaměřená na milovníky Mayovek. Svoji sběratelskou 

a celoživotní zálibu vám představí Jana Řehořková.

 Po prázdninách začneme zase zvát cestovatele a ti vás zavedou na posvátná místa Himaláje, svezou 

vás vlakem po Evropě, odtajní vám nejlepší místa na lyžování v Itálii, prozradí, co je nového ve 

staré Lybii. Z jiného soudku bude přednáška DYS aneb co by měli rodiče vědět a druhá přednáška 

Rudolfa Desenského, psího psychologa.

ROSICKÝ MIKEŠ
POKUS O REKORD, JAK TO DOPADLO?

Hlásím splněno. Máme 

z  Pelhřimova potvrzeno, že 

Rosice budou uvedeny v České 

knize rekordů. Kniha vychá-

zí každé tři roky a  my se tedy 

dočkáme na podzim 2015. Chci 

poděkovat, protože jste mi po-

mohli svým nadšením splnit 

dětský sen, který také vznikl 

nad knihou, kterou jsem si pyš-

ně listovávala. Sestavil ji v roce 

1976 pan Kulhánek a  jmeno-

vala se 1000 československých 

rekordů. Chtěla jsem, aby tam 

byly i Rosice. Za impuls děkuji 

Evě Kokešové, která je v tomhle 

ohledu velice inspirativní. Bylo 

příjemné se sejít s  Jarkou Eliá-

šovou, která se na vás usmívá 

už ne za pultem knihovny, ale 

z vln Českého rozhlasu. Vlast-

ně děkuji všem, byli jste moc 

milí. Sešlo se vás nejvíc kocou-

rů Mikešů na jednom místě 

a rekord padl.

Foto: archiv MěK
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DESÍTKA
OBJEDNALY JSME PRO MUŽE

Hon na lovce – napínavka od tří uznávaných mistrů fantastiky George Martina, Gardnera 

Dozoise a  Daniela Abrahama. Chtěla bych být u  toho, když mistři psali, protože třeba 

George Martina je tak velký znalec vína, jak velká je jeho fantazie

Dies Irae – rozený romanopisec fantasy Robert Fabian napsal další z drsné military, mám 

ráda, když mi při čtení knížky běží hlavou scéna jako z fi lmu, to je ta pravá fantazie

je tu druhý díl Walking Dead: Cesta do Woodbury

pro ty muže, co drží pěsti Agentu J.F.K., tak můžou držet další dva díly ze série knih z těch-

to pararelních světů

Původ je kniha J. T. Brannana, jde o konspirační sci-fi  triller o původu člověka, jehož pro-

zrazení povede k záhubě celého lidstva

Legendy prokleté knihovny je mamutí sborník fantastických povídek, vyšlo v nakladatel-

sví Straky na vrbě a to je velká záruka kvality

Leo Kessler napsal román o kompletní historii elitního pluku SS Wotan během šesti let 

2. světové války, jmenuje se Děvky váky

publikace, jejíž první vydání vyšlo v roce 1917, je zaměřena na netypické zdroje obživy, ke 

kterým se z větší či menší míry muselo uchylovat obyvatelstvo v českých zemích v dobách 

nedostatku, Zíbrtova skoro dnes outdoorová kuchařka je velmi zábavné čtení, co všechno 

se dalo a dá chytit, utrhnout a sníst

tatínkové můžou svým potomkům přečíst Pohádky pro kluky, jsou to převyprávěné dob-

rodružné příběhy např. Robinsona, Robina Hooda nebo Gullivera

a desítku doplní úplně první čtení pro chlapečky, takové jednohubky z edice Poznávej (ha-

siče, staveniště, vozidla)

Na viděnou se těší 

Monika Rovná

39ROSA 6/2014



K
IC

 in
fo

rm
u

je

PRVNÍ FARMÁŘSKÁ 
SEZÓNA V ROSICÍCH

V  dubnu a  květnu se v  na-

šem městě konaly farmářské 

trhy. První trh jsme uspořá-

dali v  rámci Velikonočního 

kumštování a  druhý Májový 

už proběhl samostatně. Na-

vzdory nepříliš příznivému 

počasí byl však hojně navští-

vený, což potěšilo nejen nás 

pořadatele, ale především 

všech 32 farmářů, malový-

robců a prodejců, kteří přijeli 

se svým zbožím z  blízkého 

i vzdálenějšího okolí.

Maso a  uzeniny zastupoval 

s pestrou nabídkou místní 

masozávod a výrobci maďar-

ských a  zvěřinových specia-

lit. Na čtyřech stáncích jste si 

mohli vybrat z  široké palety 

mléčných výrobků, od jogur-

tů, mléka, tvarohu, zákysů 

a  másla z  farmy po ovčí sýry 

a  žinčici přímo od výrobce. 

Kdo neodolal a  dal přednost 

něčemu sladšímu, zakoupil 

si třeba domácí marmeládu 

a sirup nebo med od včelařky 

z  Moravské Nové Vsi, zdravá 

lízátka z rakytníku nebo oříš-

kové mlsání od Zdravušky. Já 

jsem ochutnala sušené moruše 

a  pražené mandle obalované 

v sezamu a byly výborné. Kva-

litní pivo nabízel brněnský 

minipivovar a kávu zakázková 

pražírna taktéž z  Brna. Na-

bídku nápojů rozšířilo víno 

z Bzence a vína z černého ry-

bízu a dalšího ovoce.

Čerstvou zeleninu nabízel 

pěstitel z  nedalekého Troub-

ska, s voňavým koprem a  sa-

zenicemi paprik přijel zelinář 

z jižní Moravy. Milovníci hub 

nenechali bez povšimnutí 

pojízdnou prodejnu s  žam-

Foto: Miloš Dvořák
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piony a  hlívou ústřičnou. 

Z  dalšího sortimentu nemo-

hu opomenout domácí vajíč-

ka z  farmy, pečivo z  bítešské 

pekárny, bylinky a  koření, 

cukrovinky a fair tradové ka-

kaové výrobky.

Příští Předpouťový trh se 

bude konat týden před rosic-

kou poutí v  neděli 8.  června. 

Sortiment zboží chceme roz-

šířit především o další druhy 

zeleniny a o ovoce. Pokud po-

časí dovolí, bude na děti čekat 

kolotoč, turecký med a  další 

pouťové dobrůtky. Proto ne-

váhejte, přijďte si nakoupit 

suroviny na nedělní oběd, po-

sedět a popovídat si s přáteli.

Těším se na viděnou

Jarmila Helsnerová

VÝZVA
Prosíme všechny 
zájemce, kteří si 
nevyzvedli vstupenky 
na představení 
Polská krev v ND 
Brno, aby tak učinili 
do konce května 
v kanceláři KIC.

KIC Rosice.

Prosíme občany, 
kteří by se rádi 
zbavili starých 
lepenkových kufrů, 
jestli by je za odvoz 
mohli věnovat KIC.

Foto: Miloš Dvořák

Foto: Miloš Dvořák
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PROMĚNA 
TRPĚLIVOSTI

Milý Vincenci, já stejně jako 

mnozí další často na svých 

všedních odpočinkových i pra-

covních cestách míjím sochu 

muže, který svým zdviženým 

prstem nabádá. Možná pro 

jeho zdvižený prst automatic-

ky ztrácím zájem – o  význam 

zdviženého prstu i  osobnost 

obecně.

Ano, jsi to Ty, kterého míjí-

me v  blízkosti rosického zám-

ku. Našel jsem Tvůj životopis 

a mluví se v něm pěkně o Tvém 

životě, i  dnešní církev si Tě 

váží. I mě, stojícího mimo, zau-

jala hloubka myšlenek, které se 

nápadně shodují se zcela odliš-

nými prameny, pocházejícími 

z jiných časů a jiných míst pla-

nety. Jestli najdu trochu času 

a  budu-li mít trpělivost, najdu 

si o Tobě víc.

Trpělivost. Vlastně je to div-

né slovo. Ostatně skoro každé 

slovo, když ho vyslovíme de-

setkrát či dvacetkrát po sobě, 

ztrácí zcela svůj význam, jako 

bychom jej převálcovali par-

ním válcem a  zbyla z  něj jen 

skutečná podstata – trochu 

vůně, náznak významu. Trpě-

livost, trpělivost, trpělivost… 

Ne, já přece nechci trpět! Chci 

užívat. Ne ve smyslu nějakých 

povrchních zábav či rozmarů, 

ale chci se pokoušet prociťovat 

hloubku každého okamžiku, 

chci užívat zlomků času k  po-

kusům vymanit se z  jeho nad-

vlády. Tak jaképak trpění. Je to 

asi prastarý pozůstatek označe-

ní cnosti, která má vyjádřit, že 

když vydržím něco, co mi není 

příjemné, když něco protrpím, 

budu cnostný.

Věřím, že dnes už je lidstvo 

v epoše, která nepřináší cnosti 

skrze utrpení. Možná se mění 

význam mnohých slov, možná 

je dokonce můžeme nahradit 

slovy jinými. Je čím dál zře-

telnější v  kruzích laických, ale 

i vědeckých, že celý náš svět je 

svou podstatou energie. Ener-

gie různých kvalit, různých 

frekvencí. Slova mají v  našem 

světě mimořádný význam, mi-

mořádnou sílu. Vzpomeňme 

na první slova Starého zákona. 

Koneckonců to vše o  síle slov 

lidé vědí odnepaměti – proč-

pak by jinak vznikala a  užíva-

la se zaklínadla, zaříkávadla, 

kouzla, kletby, modlitby, básně, 

písně? To vše využívá pro svůj 

cíl a  účinek energii slova. Po-

hádkové příběhy jsou plné ta-

kových příkladů a  vůbec nám 

to nepřijde divné. Hltáme dob-

rodružství z Orientu, z Afriky, 

jihoamerické či severoamerické 

indiánské příběhy. Jen doma si 

tak trochu myslíme, že „to“ ne-

platí. Přitom běžně říkáme, že 

slovem zraňujeme či hladíme, 

léčíme či zabíjíme, pokud ne 

tělo, ducha jistě. Slova dokáží 

mnohé. Slova dokáží vše. Proto 

chvála všem, kteří si to začínají 

znovu uvědomovat a  zacházejí 

se slovy náležitě opatrně, jako 

s  mocnou kouzelnou hůlkou, 

jako se zbraní, jako se svátostí.

Možná je proto načase, 

abychom místo TRPĚLIvos-

ti začali používat UŽILIvost. 

Proč si vkládat do života po-

třebu trpět, když si jej chceme 

užít? Ne ve svůj prospěch na 

úkor ostatních, ale v  prospěch 

všech, nás samotných nevy-

jímaje. Érám zušlechťování 

skrze utrpení budiž odzvoně-

no. Pak nemusí být známkou 

trpělivosti, ale užilivosti, když 

malou motyčkou okopeme 

velký záhon, když budeme tiše 

pozorovat, jak děti užívají čas 

čekání ve frontě na pohádko-

vé setkání k  hrám a  pobíhání 

kolem, když položíme třináctý 

dílek skládanky a zbývá už jich 

jen devět set osmdesát sedm, 

když popáté, padesáté i pětisté 

požádáme dítko, aby o  pomoc 

či službu poprosilo a pak za ní 

poděkovalo.
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Foto: Olda Hlaváček
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Milý Vincenci, díky za Tvůj prst! Je pro 

mě připomenutím, že ve Tvé době ještě 

lidé museli hodně trpět, aby se dočkali 

pokroku. My žijeme v době, která na dří-

vějším duchovním pokroku staví a nabízí 

cestu dál, tedy vlastně blíž. Cestu k sobě. 

O  té jsi Ty mluvil už tenkrát. Jen my si 

ji snad můžeme víc užívat, procházet ve 

větší lehkosti a  radosti, protože lidstvo 

jako celek už vystoupilo z  nejtemnějších 

epoch a kráčí blíž a blíž za světlem. A na 

tu cestu si popřejme dostatek trpělivos-

ti, abychom ji brzy nahradili dokonalou 

užilivostí.

Olda Hlaváček

www.3vezicky.cz
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ROZPLYNUTÍ 
FARÁŘOVY OÚZKOSTI

Často se můžeme cítit, při 

běžném sledování dění ve spo-

lečnosti, jako malé bezmocné 

dítě, které přestává smyslupl-

ně rozumět věcem okolo nás 

a  ztrácí odvahu a  chuť dobře 

žít. Tak, někdy i jako farář, kle-

sám na mysli, když vidím, jak 

se zachází s pravdou jako s ku-

sem hadru. Když vidím mnoho 

nakřakplých i rozbitých nádob 

rodinného společenství. Když 

poznávám důsledky nezralých 

a  zraňujících partnerských 

vztahů bez zodpovědnosti a bez 

ochoty předávat život. Někdy 

mám z toho (a všichni asi mů-

žeme mít) sevřené hrdlo, jak 

mluvit o  radosti a  kráse, když 

vidím tolik bolestí a problémů.

Naštěstí jsem mnohokráte 

poznal a zakusil místo proměny 

uzdravení z takovýchto chmur, 

setřesení prachu malomyslnos-

ti a  zrození nové naděje právě 

v  těchto bolestných trápeních 

nás srážející k  zemi. Vstoupit 

s těmito souženími (které jako-

by něměly řešení) do tajemství 

nesmírného moře Božské lásky, 

kde se mohou všehny starosti 

utopit jako zrnko prachu, to je 

skutek víry a  také zkušenost 

duchovního života pokud jsme 

nezůstali vně a  nalezli místo 

proměny – nového zrodu. To je 

nezůstat jen u povídání si o ná-

boženských věcech, ale vstou-

pit dovnitř do prostoru Boha 

v  Trojici. Vždy po prožitých 

Velikonocích si více uvědomu-

ji, co je to Láska Boha v Trojici 

– kolokvium neustálého vy-

cházení, nesobecké absolutní, 

vydávající se Lásce, která se 

neustále vydechuje a  vyzařuje 

v nových a nových proměnách 

života. Tam vstoupit s vírou, to 

je vždy osvobození od vlastní 

malosti a upjatosti a  znovuob-

jevení vlatní velikosti, která je 

mi stále darována a  tvořena 

tou nejúžasnější mocí v  tomto 

vesmíru.

Jít na pouť na Nejsvětější 

Trojici, to je nezůstat jen vně 

tohoto dění, ale nalézt odvahu 

vstoupit dovnitř a  nechat tam 

rozplynout vlastní oúzkost. To, 

že se o  to snažíme společně je 

asi důvodem, že se často pou-

tě stávají zvláštní obdarovaná 

místa pokoje. Rozplynutí oúz-

kosti a vylinutí nového závanu 

pokoje chceme vyprosit nejen 

sobě a  farnosti, ale i  celému 

městu.

Jan Klíma

farář
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Program bohoslužeb ne 15. 6. 2014 o pouti Nejsvětější Trojice v Rosicích:

6.00 hod. mše svatá kaple Nejsv. Trojice

 

8.00 hod. mše svatá kostel Sv. Martina

10.00 hod. hlavní mše svatá kaple Nejsv. Trojice

14.30 hod. slavnostní požehnání kaple Nejsv. Trojice

15.00 hod. koncert pěveckého sboru Blahoslava Hajnce kaple Nejsv. Trojice

autor: Michal Štourač
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CO NOVÉHO V SVČ ROSICE
 Rezervace, informace a  přihlášky na tel.: 511 112 140, mob.: 603 834 762,

e-mail:info@svcrosice.cz., www.svcrosice.cz

najdete nás v severním křídle ZÁMKU v Rosicích, Žerotínovo nám. 1co
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o
v
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PŘIPRAVUJEME
CYKLODEN | pátek 6. 6. 2014 od 14.30 do 16.30 hod na rosickém koupališti

Startovné: 10 Kč

 Cykloden se vším, co má kola, řídítka, pedály… od historických kol k elektrokolu – akce pro děti 

i dospělé.

Časový harmonogram:

14.30 zahájení – exhibice jízdy na jednokolce, historických kolech a koloběžkách

14.40 registrace přihlášených, rozdání startovacích čísel

 14.45–16.00 závod a soutěže – jízda zručnosti, závod na vytyčené cyklotrase, prověření znalostí 

pravidel silničního provozu a základů první pomoci – cenné odměny

16.15 vyhodnocení závodu a soutěží ze stanovišť

 Po celou dobu akce je možnost vyzkoušet si jízdu na jednokolce, historických kolech a koloběžkách 

a na elektrokole.

 Přihlášení závodníků všech věkových kategorií a všeho co má kola, řídítka, pedály telefonicky nebo 

e–mailem do úterý 3. 6. 2014

Kontakt: Mirka Murycová, tel: 734 468 001, e–mail:murycova@svcrosice.cz

Občerstvení na koupališti pro děti a dospělé zajištěno.

Podporujeme projekt Na kole dětem – Sportovní projekt na podporu onkologických onemocnění.

BOJ O TETČICKÝ POKLAD | 13. – 14. 6. 2014 od 16.00 hod – tetčická Sokolovna
Cena: 100 Kč

 Vydejte se s námi na cestu za pokladem, prožijte večer a dopoledne se zábavnými hrami v tetčické 

Sokolovně.

S sebou: karimatku, spacák, oblečení do přírody a hry venku, na spaní, hygienické potřeby, večeři

Akce je určena pro děti i jejich rodiče.

Akce bude ukončena v sobotu v 10.00 hod.

Kontakt: murycova@svcrosice.cz, tel: 734 468 001

LETNÍ PŘÍMĚSTSKÝ JEZDECKÝ TÁBOR
Termín: 28. 7.–1. 8. 2014 ve Zbraslavi v Jezdecké stáji Karolína.

Cena: 2 340 Kč

 Cena obsahuje pedagogický dozor, dopravu autobusem, zapůjčení koní a prostor jezdecké stáje, 

odborný personál a výuku práce s koňmi, 2 x svačina, 1 x oběd, pitný režim, materiál.

 Program tábora: Děti se naučí pečovat o koně, starat se o stáj, postroje, získají znalosti z oblasti 

jezdectví. Součástí výuky je jízda na koni. Odborný program je rozdělen pro děti začátečníky a po-
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kročilé. Program je doplněn celotáborovou hrou. Tábor je určen pro děti od 10 let. Výjimkou jsou 

děti, které mají s ošetřováním koní a jízdou na koni zkušenosti. Počet dětí je omezen.

Tábor je příměstský, děti na táboře nespí. Probíhá denně od 8.30–15. 30 hod.

Kontakt: murycova@svcrosice.cz, tel: 734 468 001

OHLÉDNUTÍ
EXPEDICE KARAKORAM

Ráno 24. 4. jsme se sešli na 

autobusové zastávce i  přes 

to, že jeden člen naší „výpra-

vy“ si spletl ulice Brněnskou 

a  Trávníky, jsme se nakonec 

potkali všichni v  autobu-

se, který již uháněl směrem 

do lanového centra. Jakmile 

jsme dorazili, okamžitě jsme 

se začali chystat. Po zábavné 

scénce a  instrukcích, jak se 

jistit, jsme odstartovali týmo-

vou soutěž a snažili se na vy-

sokých lanových překážkách 

získat co nejvíce bodů, aby-

chom si zajistili první místo. 

Sice jsme nakonec obsadili 

místa třetí a  čtvrté, ale i  tak 

jsme odjížděli spokojení.

A kdo se expedice Karakoram 

zúčastnil letos?

Za tým „Dlaždiči“ to byli: 

Sofi e Strnadová, Natálie Krato-

chvílová, Benno Kozár, Jáchym 

Heroudek, Matěj Kordiovský 

a Tomáš Dočkal.

Za druhý tým „Hipopoto-

monstrosekvipedaliofobiové“ 

soutěžili: Nicole Bartolčicová, 

Daniela Fűhrlingerová, Petr 

Šidliak, Vít Pohl, David Katzer 

a Maxim Coufal.

Za instruktory

 Vít Pohl

Foto: Zuzana Brestičová
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DEN ZEMĚ
Dne 24. 4. 2014 uspořádalo 

Středisko volného času Rosice 

pro žáky 3. tříd základní ško-

ly výukový program ke Dni 

Země na téma Doprava. Pro 

každou třídu byl připravený 

blok trvající hodinu a  půl. 

V  něm se měly děti nejen 

něco naučit, ale měly se i po-

bavit a trošku si zasportovat. 

V první části jsme si s dět-

mi zopakovali, jaké druhy 

dopravních prostředků vů-

bec znají, pak proběhla hra 

„dopravní zácpa“, která byla 

velice zábavná. Po rozptý-

lení jsme opět museli troš-

ku zapojit hlavu, protože na 

všechny čekal nelehký úkol, 

a  to v  třídění nalezených lís-

tečků dopravních prostředků 

– na prostředky poháněné 

silou, zvířaty, stroji a  nebo 

přírodními živly. A že to ještě 

nebyl konec? Všichni „třeťá-

ci“ vklouzli do připravených 

papírových aut a  zkusili si 

dopravní situace na nádvoří. 

Jelikož se čas už blížil ke kon-

ci, čekala nás poslední disci-

plína, a  to povídání si o  bu-

doucnosti a  elektromobilech. 

Na závěr se všichni pokusili 

elektromobil namalovat. Nej-

lepší výtvory jsme dodatečně 

ocenili.

Zvítězili: Nikol Pavlíčková, 

Ondra Foral, Adam Petrčka 

a Míša D. (v utajení)

Lucie Volánková

Foto: archiv SVČ
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MATEŘSKÉ CENTRUM 
KAŠPÁRKOV
OHLÉDNUTÍ

VÝLET NA OKROUHLÍK
Ke Dni Země jsme tradičně 

vyrazili na procházku do osa-

dy Okrouhlík, ležící cca  1 km 

za Rosicemi. Aby cesta lépe 

ubíhala, byly pro pochodníky 

přichystány různé úkoly s eko-

logickou a přírodní tématikou. 

Děti dokonce zodpovědně hle-

daly a  sbíraly i  šišky „spada-

né“ pod listnáče, aby bylo čím 

zatopit.

V cíli nás přivítala paní Mar-

ková, která pro příchozí napek-

la výtečné buchty a  připravila 

občerstvení. A dále už bylo na 

každém, jak využije možností, 

které toto krásné místo a  při-

pravený program skýtal. Ně-

kteří se vrhli do přípravy ohně 

a  opékání špekáčků, některé 

jako první zaujala dílnička, kde 

bylo možno vyrobit si větrník 

z papíru, někdo se těšil na zví-

řátka a na to, jak si pochutnají 

na dobrotách, které jim přinesl, 

no a někteří hbitě naskákali do 

koňského povozu a vydali se na 

dobrodružnou jízdu okolím. 

Slunce svítilo, oheň plál a vzdu-

chem se nesly tóny country 

písní, které nenásilně podbar-

vovaly atmosféru tohoto jarní-

ho dne. Stačilo sedět, dívat se, 

poslouchat a kochat se.

Velice děkujeme paní Mar-

kové za pohostinnost a  milé 

přivítání, panu Tvarůžkovi 

za svezení koňským povozem 

a hudební skupině Coneiro, je-

jíž členové neúnavně preludo-

vali až do podvečerních hodin. 

Těšíme se opět za rok!

Lucie Šímová
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Foto: archiv MC Kašpárkov
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POHÁDKOVÝ LES
Něco se děje – už jste o tom 

slyšeli? V  Rosicích se ve čtvr-

tek 8.  května objevily zvláštní 

bytosti!

Před branami zámku se 

vozí palivo do čertovských 

kotlů, bránu zámku střeží 

Bílá paní, na nádvoří potká-

te Popelku, v  přilehlých par-

cích panuje Královna Kolo-

běžka  I., usídlili se tu Pyšná 

princezna, Šípková Růžen-

ka, Žabí princ, Princ Bajaja 

a  taky hrozný drak, spal tam 

i  jakýsi sultán, zvídavé otáz-

ky měl i  Český Honza…. už 

víte? Správně! – tradiční Po-

hádkový les vítal malé i velké 

– všechny, kteří umí a  neza-

pomněli si hrát.

Taky jsme tam byli, úkoly 

plnili, odměnu dostali, pro-

gramem se potěšili. Můj obdiv 

patří skupině obětavých rodi-

čů kolem Mateřského centra 

Kašpárkov – vymysleli, při-

pravili, vlastním časem nešet-

řili. Letos i  počasí přálo. Bylo 

to zkrátka prima, užili jsme 

si krásné sváteční odpoledne. 

A  jak už to v  pohádkách bývá 

– dobrý konec, nadšené roz-

loučení. Zamkli jsme zámek na 

pohádkový klíč a sejdeme se za 

rok zase v Pohádkovém lese.

Marie Novotná, babička

Děkujeme sponzorům:
HOTEL HARMONIE Zastávka, THERMONA spol., s. r. o., 

PENAM, a. s., Plavání dětí ŽABIČKY–Martina Pešková, 

LÉKÁRNA GREEN PHARMACY, LÉKÁRNA ROSAPHARM, 

LÉKÁRNA ROSICE – Stavovská, s. r. o., STOLAŘSTVÍ –

VOJTĚCH JÍLEK, VK CYKLOSPORT–Vladimír Kozárek, 

SPRÁVA ZÁMKU ROSICE, TECHNICKÉ SLUŽBY ROSICE

Foto: archiv MC Kašpárkov
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VODNICKÉ ZPÍVÁNKY
První květnovou sobotu 

jsem se s  dcerkou Eliškou 

a  malým Šimonkem vyda-

la do Kašpárkova zazpívat si 

s vodníky – byli jsme zvědaví, 

kolik jich tu v Rosicích máme. 

A  to byste nevěřili, kolik se 

nás sešlo – malých, velkých 

i těch nejmenších vodnických 

miminek, které ještě neumí 

chodit ani pořádně plavat. Na 

všechny malé vodníky čekalo 

nejprve v  herničce několik 

důležitých úkolů – jako na-

zdobit si svou rybku, vyrobit 

si amulet z  drátků a  korálků 

alias rybničních perel a  také 

si vytvořit vodnický klobou-

ček. U  toho jim pomáhali 

mámy vodnice a  tátové vod-

níci a  všem dávala pokyny 

hlavní vodnice Zdenička. 

Jakmile jsme byli všichni 

patřičně vybavení a  poma-

lovaní, doplavali jsme do zr-

cadlového sálu, kde na nás 

čekal pohádkový rybníček 

a  chudák vodníček, kterému 

ten rybník vyschl. Abychom 

mu pomohli, zahráli jsme 

mu na speciální vodnické 

nástrojky – to byly víčka od 

výživy a  lžičky, k  tomu jsme 

mu zazpívali a  také zatanči-

li vodnický tanec, který nás 

Zdenička naučila. Každý při-

dal do pohádkového rybníčka 

svou nazdobenou rybičku, 

a  s  každou další písničkou 

se rybníček ví a  víc plnil vo-

dou, až se docela naplnil a my 

vodníčka zachránili. Nako-

nec jsme se všichni vodníci 

a  vodnice vyfotili, abychom 

měli u  čeho vzpomínat na 

toto pěkné dopolední setkání. 

A  i když hlavně některé vod-

nice byly poněkud divočejší, 

moc se nám to setkání líbilo 

a už se těšíme s kým se setká-

me příště.

Vlaďka Dolejšová

Foto: archiv MC Kašpárkov
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PROGRAM ČERVEN
15. 6. NE 10.00 hod. | nedělní divadélko z Pouti – „Pivovarská pohádka“

 Koná se pod širým nebem v areálu Starého pivováru v rámci rosické pouti. Můžete se těšit na tema-

tickou autorskou pohádku v podání kašpárkovského ochotnického souboru. Vstupné: nečlenové 

40 Kč/os, členové 20 Kč/os.

12. 6. ČT 18.30 | VEČER S MONTESSORI LEKTORKOU
Přednáška v herničce MC Kašpárkov

 Jak vést dítě k samostatnosti tak, aby vše dokázalo samo. Jen to, co dokážeme sami, nám pomáhá 

posunout se opět o krok dopředu.

Srdečně vás zveme na večer o harmonickém žití dospělých a dětí. Vstupné dobrovolné.

Lektorky: Vendula Koňaříková, Pavla Bartončíková

22. 6. NE 14.30 | Táta frčí.
 Již čtvrtý ročník oblíbené akce určené (nejen) pro tatínky a jejich ratolesti. Připraveno bude diva-

délko, soutěže, dílnička, hrací koutek pro nejmenší, malování na obličej, skákací hrad, trampolína, 

a pro velký úspěch z loňska přijedou opět hasiči, ale nově i pejsci a vojenská technika!

Otevřen bude areál Kuželny, občerstvení zajištěno.

HLAVNÍ PROGRAM:

14:30 hod. OTEVŘENÍ AREÁLU

15:00 hod. POHÁDKA

15:30 hod. SOUTĚŽE PRO TATÍNKY A DĚTI

16:00 hod.  UKÁZKA VOJENSKÉ TECHNIKY (zbraně, vozidla) – VVC BŘEZNÍK

 UKÁZKA PRÁCE HASIČŮ

 UKÁZKA PRÁCE PSOVODŮ

17:30 hod. ZÁVĚR

Vstupné: děti 50 Kč, dospělí 30 Kč

PŘIPRAVUJEME
1. 9. odpoledne | připravujeme opět Den otevřených dveří

Můžete se informovat a zároveň zapsat do kroužků v novém školním roce.

Na programu bude i divadlo, bude otevřena hernička a proběhne ukázka cvičení v zrcadlovém sále.

Sledujte průběžně stránky www.kasparkov.cz, 
kde získáte informace o nabízených kroužcích a kurzech.
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PÁLENÍ ČARODĚJNIC
I  s  Turisťákem jsme se letos 

zúčastnili tradičního pálení ča-

rodějnic. S dětmi jsme měli sraz 

kolem páté hodiny na nádvoří 

zámku. Po krátkém „ubytová-

ní˝ v  zámeckém příkopu jsme 

vyrazili s dětmi na dřevo, které 

bylo potřeba na rozdělání vel-

kého ohně. Jakmile byl oheň 

nachystaný, vrhli jsme se na 

výrobu čarodějnic. Vyráběli 

jsme je ze slámy, větví a  sta-

rých hader. Dětem se opravdu 

všechny povedly a každá z nich 

byla originál. K pálení čaroděj-

nic neodmyslitelně také patří 

špekáčky, které jsme si s  chutí 

opekli.

Po setmění se děti vydaly 

na cestu za pokladem. Musely 

projít kolem zlých čarodějnic 

a také splnit několik nelehkých 

úkolů. Prošli strašidelnou cestu 

zámeckým vojenským krytem, 

na jejímž konci na ně čekal 

poklad.

Po získání pokladu jsme se 

vrátili zpět k  táboráku, kde 

jsme spálili vyrobené čaroděj-

nice. Ládín taky naladil kytaru 

a zazpívali jsme si. Spali jsme ve 

středověké vesničce ve srubu, 

což pro děti byl velký zážitek.

Doufám, že se takto sejdeme 

i  na příštím pálení čarodějnic 

nebo na nějaké jiné akci pořá-

dané Turisťákem.

Fotky z  akcí, které pořádá-

me, jsou na webové adrese: 

www.turistak.cz

Šárka Vokounová

NOVINKY
Z TURISŤÁKU
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Foto: Šárka Vokounová
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TJ SOKOL ROSICE
MÁME DALŠÍHO 
MISTRA
ČESKÉ REPUBLIKY

Dne 3.  5.  2014 se konalo 

v  Praze 22. mistrovství České 

republiky v  silovém trojboji 

mužů a  žen Masters pořádané 

klubem silového trojboje Spor-

ting APIS Praha, Praha – Řepy. 

Z oddílu TJ Sokol Rosice se této 

mistrovské soutěže zúčastnil 

jeden závodník – Ivo Brázda. 

Startoval v  kategorii do 74 kg. 

Jeho výkony byly velmi pěk-

né, i  když mu všechny pokusy 

nevyšly úplně podle jeho před-

stav. Dřep s  činkou 222,5 kg, 

benčpres 117,5 kg, mrtvý tah 

230 kg. Celkem tedy v  trojboji 

zvednul 570 kg a  získal I. vý-

konnostní třídu. Ve své kate-

gorii zvítězil a  stal se Mistrem 

České republiky!

Ivoši, blahopřejeme!!!

Pavel Procházka

FOTBAL
Po vítězných taženích se 

soupeři z  Velkého Meziří-

čí, Líšně, Tasovic, Bystrce 

a Uherského Brodu jsme opět 

upevnili své druhé místo 

v tabulce.

Na největšího favorita Vy-

škov, s  velkými postupovými 

ambicemi, jsme ztráceli pouhé 

4 body.

A právě tento tým nás čekal 

10. 5. po těžkém anglickém týd-

nu, kdy jsme odehráli během 

7 dní 3 mistrovská utkání.

I  přes mírně řečeno roz-

poruplný výkon rozhodčích, 

ale zato za obrovské podpory 

„rosického kotle“ a  všech fa-

noušků jsme po dvou gólech 

Martina Živného a  branky 

Petra Malaty zvítězili 3:2.

Vyškov nám v  této chvíli 

unikal pouze rozdílem jediné-

ho bodu.

Ve středu 7.  5. uspořádal 

náš fotbalový klub na stadionu 

Slovanu 1.  ročník Fotbalového 

dne pro děti ze Základní školy 

v Rosicích.

Kromě fotbalových turna-

jů tříd čekal na žáky i  bohatý 

doprovodný program, kde si 

mohli vyzkoušet slalom s  mí-

čem na čas, překážkovou drá-

hu, střelbu na přesnost či háze-

ní míčkem na cíl.

Vítězem turnaje v  rámci nej-

mladší kategorie se stali kluci 

a holky ze 2.B, v prostřední kate-

gorii zvítězila 3.A a mezi nejstar-

šími byli nejúspěšnější žáci 5.A.

O výsledky však v tento den 

v  žádném případě nešlo, a  tak 

za skvělé výkony a velké nasa-

zení byli sladkostmi odměněni 

úplně všichni, včetně těch nej-

šikovnějších a  nejrychlejších 

v dovednostních disciplínách.

Celý den probíhal pod dohle-

dem trenérů a  hráčů Slovanu 

Rosice a za perfektní organizaci 

si zaslouží velkou pochvalu.

Jelikož se premiérový ročník 

setkal s velkým ohlasem nejen 

u dětí, ale i pedagogů, rozhodl 

se náš fotbalový klub v této tra-

dici pokračovat a v příštím roce 

tak uspořádat 2. ročník Fotba-

lového dne pro ZŠ Rosice.

Za FC Slovan Rosice

Dana Prokešová

Foto: archiv TJ Sokol Rosice
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ÚSPĚŠNÝ VSTUP 
MAŽORETEK ANIFE 
ROSICE PŘI ZŠ DO 
NOVÉ SEZONY

Základním kolem vkročily 

mažoretky Anife do další sezo-

ny asociace NBTA.

Za ne příliš pěkného počasí 

jsme vyráželi v pět hodin ráno 

od zámku v  Rosicích do Ost-

ravy, kde se v centru železáren 

v těsné blízkosti vysokých pecí 

a  změti obrovských trubek 

a rour konalo úvodní kolo šam-

pionátu. Z  jedné z  chladících 

věží vyrostla víceúčelová hala, 

ve které se konaly pódiové se-

stavy. Zajímavé skloubení bý-

valého těžkého průmyslu s kul-

turním stánkem.

Měli jsme štěstí a  ranní po-

chodová defi lé se stihla odpo-

chodovat za sucha. Po polední 

přestávce se všechny zúčastně-

né týmy přesunuly do zmíněné 

haly.

Z  tohoto kolosu, vlastně bez 

oken jsme nepostřehli, že se 

rozpršelo a  našim děvčatům 

pršelo štěstí. Oba týmy po-

stupují do dalšího kola, což je 

dvoudenní mistrovství Moravy 

a  Slezska, které pořádá město 

Hranice na Moravě. Děvčata si 

dovezla poháry, dárkové před-

měty a dobrou náladu nám ne-

zkazil cestou domů ani déšť.

K  fotografi ím z  ocelové-

ho města přidávám fotografi i 

ze zahájení MS v  kuželkách 

v  Brně, kterého se mažoretky 

Anife s úspěchem zúčastnily.

Závěrem musíme poděkovat 

a  omluvit se obyvatelům ulice 

Havířské, kteří s námi mají tr-

pělivost při našich trénincích 

s  hlasitou hudbou a  ochotně 

nám dovolí připojit přehrávač 

na jejich elektřinu.

Držte nám palce v  dalších 

kolech.

Za mažoretky Anife

Jara Žák

Foto: Jaroslav Žák

Foto: Jaroslav Žák
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ROSICKÉ KARATE – 
DRAGONS INFORMUJE
SVĚTOVÝ POHÁR 2014

Dne 26.  4.  2014 se konal 

v  Hradci Králové světový po-

hár v karate. Soutěže se zúčast-

nilo 1132 závodníků.

Zde jsou výsledky reprezen-

tantů našeho oddílu:

Ondra KŘÍŽ

získal 2.  místo v  kategorii ku-

mite muži

Markéta BURIANOVÁ

získala 3. místo v kategorii ženy

Juray LYTVYNYŠYNYJ

získal 4.  místo v  kategorii ku-

mite muži

MISTROVSTVÍ EVROPY
Ve dnech 1.–4. 5. 2014 se ko-

nalo 49. seniorské mistrovství 

Evropy ve Finsku.

Náš Ondřej Kříž nás zde re-

prezentoval a  získal 9.  místo 

v kategorii kumite do 67 kg.

MČR GOJU–RYU
Dne 10. 5. 2014 se jako každý 

rok konalo v Brně MČR v goju–

ryu. Na tuto soutěž se bylo po-

třeba nominovat z předchozích 

národních pohárů.

Za náš oddíl nás reprezento-

valy i děti. Velice nás zajímalo 

jejich umístění.

Zde jsou výsledky:

Jakub ZRŮSTEK

1. místo v kategorii Kihon–ido 

do 9. let

Alexandr MAZMANOV

2. místo v kategorii Kihon– ido 

9–11 let

František RADA

3. místo v kategorii Kihon – ido 

9–11 let

Ostatní závodníci, kteří se 

nominovali: Marija LYTVY-

NYŠYNOVÁ, Lukáš ZRŮSTEK 

a  Ondřej PATOČKA se sice 

neumístili, ale i  tak náš oddíl 

skvěle reprezentovali.

V  součastné době náš oddíl 

čeká soustředění, které se bude 

věnovat přípravě dětí na zkouš-

ky vyšších technických stupňů.

Všem závodníkům, repre-

zentantům našeho oddílu touto 

formou gratuluji a přeji hodně 

úspěchů v dalších bojích.

Roman LYSONĚK

Trenér oddílu

Foto: archiv Karate Club Dragons
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HC ŠTIKA MĚLA KRÁSNÝ
ZÁVĚR SEZÓNY 2013/2014

Národní hokejové soutěže 

v  České republice již skonči-

ly a  hokejisté všech týmů se 

již připravují na příští sezónu 

2014/2015. Po mnoha letech 

měli obyvatelé Rosic a okolních 

měst i  vesnic možnost na ro-

sickém zimním stadionu vidět 

kvalitní ligový hokej v  prove-

dení domácích hokejistů. Zá-

věr krajské ligy mužů ročníku 

2013/2014 byl pro náš domácí 

tým HC Štika Rosice velmi 

dobrý. Po vánoční přestávce 

mužstvo odehrálo 9 utkání, 

z toho 5 vítězných a 4 porážky. 

V  posledním kole v  krásné at-

mosféře před domácími divá-

ky náš tým vítězstvím 4:3 na 

týmem Warrior Brno ukončil 

první soutěžní ročník v historii 

našeho týmu a  v  tabulce kraj-

ské ligy jsme obsadili dvanácté 

místo. Měli jsme nejmladší tým 

z  celé soutěže a  v  některých 

zápasech náš nejstarší hráč byl 

mladší než nejmladší hráč na-

šich soupeřů! Vyzkoušeli jsme 

v  průběhu sezóny 13 juniorů 

a  9 hráčů, kteří byli juniory 

v  loňském roce. Velké podě-

kování patří našim trenérům 

panu Hájkovi a  panu Balabá-

novi, kteří dokázali se zcela 

novým a  mladým mužstvem 

odehrát velké množství krás-

ných zápasů a  nebyla náhoda, 

že v průběhu sezóny jsme pora-

zili všechny týmy (Uničov, Vel-

ké Meziříčí i Velkou Bíteš), kte-

ré obsadily v  konečné tabulce 

první tři místa. Velmi si vážíme 

také našich fanoušků, kteří nás 

povzbuzovali nejen na našem 

kluzišti, ale často nás také do-

provázeli na naše zápasy mimo 

Rosice. V  průběhu hokejové 

sezóny se z  našeho týmu stala 

opravdová štika krajské ligy. 

Mnoho hokejových expertů 

nás zrazovalo hrát hned první 

rok krajskou ligu a  doporučo-

vali nám přihlásit se do nižších 

soutěží. Pro hráče juniorského 

věku bylo však mnohem lepší 

hrát mužskou ligovou soutěž 

než pokračovat v juniorské lize 

ČR, která má trvale klesající 

úroveň. Poděkování také patří 

městu Rosice, jehož erb se šti-

kou hrdě na našich dresech no-

síme. Chceme ubezpečit naše 

sponzory, fanoušky i  vedení 

města, že na sezónu 2013/2014 

budeme navazovat i  v  příštím 

roce a  že 100 % ligový hokej 

v  našem městě bude nadále 

pokračovat. Novinky z našeho 

hokejového klubu můžete sle-

dovat na našich internetových 

stránkách www.hcstika.cz.

Ing. Zdeněk Čížek

Předseda HC Štika Rosice

Foto: archiv HC Štika
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